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Madarasi pálinka
Madarason és környékén a mindennapokhoz hozzátartozott a pálinka fogyasztása. A pálinka-
főzde 1943-ban épült magán-pálinkafőzdeként. Az államosítás után a Földműves Szövetkezet, 
majd az ÁFÉSZ tulajdonába került, ahol évente 40-50 ezer liter pálinkát állítottak elő, kizárólag 
bérfőzésben. A pálinkafőzde vezetője 1960-tól 1989-ig idősebb Lakatos Márton volt. 1989-ben 
ismét magántulajdonba került, majd 1991-től fia, Lakatos Márton vette át a pálinkafőzde veze-
tését. 75 éves a Madarasi Pálinkafőzde, ebből a Lakatos család közel 60 éve főzi pálinkáit.

pingálás
A magyar nyelvterületen nagyon kevés helyen díszítették 
színes motívumokkal a belső falfelületeket. A pingálásnak 
Kalocsán alakult ki a ma is jellemző, igen gazdag formavi-
lága. A kalocsai pingálás eredetét nem ismerjük, Simonyi 
Jenő leírásából annyit tudunk, hogy 1882-ben már a kalo-
csai házak jellegzetessége volt. Az „elsőház” falának fölső 
részén piros és kék, váltakozó szélességű alapra szimmetri-
kusan elhelyezett virágornamentikát festettek.

neMesnádudvari 
pincesorok

Az Alföld déli részén, csendes 
környezetben fekszik Nemesnádudvar. 

Az itt lakók büszkék sváb származásukra, 
őseik a 18. században, a mai 

Dél-Németország vidékéről érkeztek 
a faluba. A településen 

a gazdaság ma is jórészt 
a mezőgazdaságon, a szőlő- és 

bortermelésen, valamint
az állattenyésztésen 

alapul.

grillázs és Mézeskalács
Majális lajosMizsén

A grillázs népszerűségét nemcsak annak kö-
szönheti, hogy mutatós alkotásokat lehet belőle 

készíteni, hanem annak is, hogy egészséges. 
Amikor a grillázs Mátyás király idején megjelent 

hazánkban, gyógyszer volt, és nem csemege. 
Török papirosnak hívták, torokfájás és köhögés 

ellen használták a népi gyógyászatban. Az 
égetett cukorból készült torta először Hunyadi 

Mátyás és Aragóniai Beatrix esküvőjén szerepelt 
a menüben. A grillázs kompozíciót annyira 

megszerették az emberek, hogy ezután a lako-
dalmak elmaradhatatlan kelléke lett.

Tisza-levélgyűjTeMény 
A Tisza család újonnan fellelt dokumen-
tumai páratlan kuriózumnak számítanak, 
és kiemelkedő forrásértéket képviselnek. 
A Tisza-levélgyűjtemény Tisza Kálmán 
egykori miniszterelnök feleségének és 
Paulina lányának a levélváltásait tar-
talmazza. A Tisza István miniszterelnök 
húgához íródott levelek forrásértékűek, 
tekintettel arra az ismert körülményre, 
hogy a Tisza család geszti kastélyát 
1944-ben a Vörös Hadsereg kifosztotta, 
majd könyvtárát és a fellelhető kézira-
tokat felgyújtotta, megsemmisítette. 
Degenfeld grófnő Paulina leányához írt 
levelek 1881-től 1913-ig íródtak. Tartal-
muk bepillantást enged a Tisza család 
belső szférájába. 
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Ezer szállal kötődöm Bács-Kiskun várme-
gyéhez. Kecskeméten születettem, Nyárlő-
rincen nevelkedtem, s innen vitt a vágyam 
az alkotó élet, a színészi pálya felé. Ma már 
Tiszakécskén van a vidéki otthonom, mert 
itt élnek a szüleim, akiket rendszeresen 
meglátogatok. Hatalmas megtiszteltetés, 
hogy a vármegyei önkormányzat felkéré-
sére én személyesítem meg Petőfi Sándor 
alakját a költő születésének bicentenáriu-
mán, a vármegyei rendezvényeken. Ez egy 
kétéves projekt, amelynek keretében külön-
böző helyszínekre viszem el verseit és tol-
mácsolom gondolatait.

A költő munkásságát ismerők pontosan 
tudják, mit jelentett számára a szülőföld 
szeretete. Ezt én kezdetben, amikor kike-
rültem a szülői házból, még nem fogtam 
föl teljes értelmében… 19 évesen csak él-
veztem, hogy világot látok, új barátokat 
szerzek. De amióta Budapesten élek, és 
onnan látogatok haza, egyre inkább érzem: 
megnyugtat az itteni lét. Az én szeretetem 
a szülőföldem iránt ehhez a tájegységhez 
köthető, itt érzem otthon magam. Hajla-
mos vagyok zaklatottá válni a nagyvárosi 
nyüzsgéstől, viszont amikor hazaérkezem 
az otthon melegébe, a kis lakásunkba, amit 
feleségemmel alakítottunk ki, mindig meg-
nyugszom. Ugyanezt a nyugalmat érzem 
akkor is, ha bárhol az „alföld tengersík vidé-
kin” járok. Mert gyerekként úgy nőttem fel, 
mint Petőfi: a pusztán, és ez kitörölhetetlen 
élmény, ami meghatározza az életemet.

2019-ben az átélés művészetéről írtam 

a szakdolgozatomat, mert azt gondolom a 
színészi hivatásról, hogy az alakítás akkor 
tökéletes, ha az ember megéli, átéli a pil-
lanatokat a színpadon, ha hitelesen tudja 
közvetíteni a megformált szereplő érzé-
seit, szándékait. Ezt az átélést próbáltam 
Petőfinél is megragadni. Amellett, hogy 
tanulmányoztam az életrajzát, a színészi 
szerepmegformálás szempontjából legin-
kább a versei voltak hasznomra, a versein 

Kedves Olvasó! 

keresztül igyekszem megérteni a költőt. Ez 
a projekt sok időmet felöleli, de ettől füg-
getlenül a színházi munkáim nem szorultak 
háttérbe, folyamatosan játszom a budapesti 
Újszínházban, és az esztergomi Babits Mi-
hály Színházban is van futó előadásom.  

Azt tervezzük, hogy Petőfinek mind a 
850 versét felmondom hangfelvételre, ezzel 
is népszerűsítve a munkásságát. Ezenkívül 
is sok a program, az esemény, sok a sze-
repvállalás a projekt szeptemberi befejező-
déséig. Megtiszteltetés az is, hogy engem 
mostanában Petőfiként ismernek meg, őt 
keresik bennem, a költőre gondolva hívnak 
meg egy-egy eseményre szavalni. Rengeteg 
pozitív visszajelzést kaptam személyesen 
és az internetes platformokon is, amelyek 
mind méltatják ennek a szerepvállalásnak 

a jelentőségét. Ehhez nagyban 
hozzátesz a virtuális jelenlét. 
Az Instagramon és a TikTokon 
már közel 30 ezren követik a 
projektről közölt tartalmakat. A 
Petőfivel készített közös fotók 
nagy népszerűségnek örvende-
nek a közösségi médiafelülete-
ken. Igaza volt annak a bará-
tomnak, aki azt mondta, hogy a 
szelfi a modern autogram.

Nagyon nagy élmény ne-
kem Petőfi alakjába bújva a 
gondolatait a versein keresztül 
továbbadni, és azt tapasztalom, 
hogy a nézőknek, a bicentená-
riumi programok résztvevői-

nek is. Mert nem sok alkalom adódik az 
ember életében, hogy hús-vér alakban ta-
lálkozzon egy költőóriással – még ha csak 
így, közvetetten is. Tény, hogy a köztünk 
járó Petőfi Sándorra most nagy szükség 
van. A költő szellemi és irodalmi hagyatéka 
örökérvényű, ha egy kicsit is éltetni tudjuk 
kultuszát, azt hiszem, elégedettek lehetünk.

Bánföldi Szilárd színművész
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Az emlékév Bánföldi Szilárdot is vándorszínésszé tette
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- Cégregisztráció 
- Széchenyi Hitelkártya
- Gazdaságfejlesztés 
- Terem- és eszközbérlet

- Kül- és belkereskedelem 
- Békéltető Testület
- Szak- és felnőttképzés 
- Okmányhitelesítés

- Pályázatok
- Tanácsadás
- Rendezvények
- Üzleti ajánlatok

Bács-Kiskun Megyei Kereskedelmi és Iparkamara
H – 6000 Kecskemét, Árpád krt. 4.

Tel.: 76/501-500 ◆ E-mail: titkarsag@bkmkik.hu ◆  Honlap: www.bkmkik.hu

Az iparkamara a vállalkozások mellett áll

– Az utóbbi időszak bővelkedik kihívásokban. 
A kamara mivel tud a vállalkozások segítségére 
lenni?

– A pandémia kezdetekor egyik pillanatról a 
másikra zuhant be a gazdaság. Azonnal végez-
tünk egy felmérést arról, hogy a vállalkozások 
miben várnak segítséget, milyen javaslataik 
vannak, amiket továbbítottunk a döntéshozók-
nak. A szoros együttműködésnek köszönhetően 
gyorsan megszülettek az intézkedések. Ugyan-
ezt követtük most az energiaválság és az inflá-
ció kapcsán. Energiahatékonysággal foglalkozó 
szakmai programokat szerveztünk, a cégek szá-

mára energetikai szakértőt biztosítunk, csoportos 
energiabeszerzéseket szerveztünk. 

– Hogyan jellemezné a vármegye gazdasá-
gát?

– Néhány, már korábban gondban lévő vállal-
kozásnak a pandémia jelentette az utolsó döfést, 
de a cégek többsége túlélte a járványidőszakot. 
A foglalkoztatási helyzet korábban jobb volt az 
országos átlagnál, a pandémia hatására azonban 
5% körülire emelkedett a munkanélküliek ará-
nya, de mára visszatért a régi szintre. 2000 óta a 
megye GDP-je több mint négyszeresére nőtt, ez 
meghaladja az országos átlagot, az egy főre jutó 
GDP-t tekintve Bács-Kiskun a 13.-ról a 7. helyre 
lépett elő. Természetesen nem egységes a vár-
megye gazdasági képe, Kecskemét kiemelkedő, 
de például a kiskőrösi térség is nagyon jól telje-
sít. A Dél-alföldi régióban Bács-Kiskun számos 
gazdasági mutatót illetően megelőzi a másik két 
vármegyét.

– Az önök kamarája volt a bölcsője az Orszá-
gos Vállalkozói Mentorprogramnak… 

– Célunk a kkv-szektor hatékonyságának nö-
velése volt a pénzügyi ismeretek szélesítésével, 
illetve a vállalkozások mentorálásával. A régi-
ónkban közel 700 cég vett részt a programban, 
s ez országosan is kimagasló. A program foly-

Gaál József

Bács-Kiskun vármegye gazdasága 
jelentős fejlődésen ment át az elmúlt 
húsz év során, és a Dél-alföldi régi-
óban a legjobban teljesít. A Bács-
Kiskun Megyei Kereskedelmi és 
Iparkamara pedig országos szinten 
is kiemelkedő mutatókkal büszkél-
kedhet. Munkájukról Gaál József 
elnököt kérdeztük.

1959-ben született, okleveles gé-
pész üzemmérnök, külkereskedelmi 
szaküzemgazdász. A Szimikron Kft. 
résztulajdonosa, 1992-től ügyvezető 
igazgatója. 2000 óta a megyei ipar-
kamara elnöke, 2012-től 2020-ig a 
Magyar Kereskedelmi és Iparkamara 
ipari alelnöke. 2009-től a Neumann 
János Egyetem címzetes docense, 2014 
októberétől Kecskemét alpolgármestere.

tatódik, a szakértők és a mentorok felmérik, hol 
van elmaradás, és javaslatokat tesznek a cégek 
számára.

– Ön 23 éve áll a kamara élén. Hogyan ér-
tékeli, sikerült teljesíteniük a vállalt küldetést?

– Abban az évben, amikor megválasztottak, 
szűnt meg a kötelező tagság, nagyon megcsap-
pantak a kamara lehetőségei, karcsúsítani kellett 
a szervezetet, s olyan szolgáltatási palettát kel-
lett kialakítani, ami tényleges segítséget jelent. 
Ezt sikerült megvalósítani. Ma 1400 tagja van 
a kamaránknak, de a munkánkat minősítő ada-
tok alapján a 23 területi kamara között dobogós 
helyen vagyunk. A kamara mindent elkövet a 
vállalkozások érdekeinek védelméért, illetve ér-
vényesítéséért. ■

Fókuszban a vármegye gazdasági jövőképe

– Lehetséges-e a dél-alföldi vármegyékről, 
Bács-Kiskunról, Csongrád-Csanádról és Bé-
késről általános képet adni, vagy egyenként kell 
szemlélnünk őket?

– Természetesen mindegyikük hordoz egyedi 
jellemzőket, ám a közös sajátosságuk az, hogy e 
három vármegye adja a magyar agrár- és élelmi-
szer-ipari termelés bő negyven százalékát, ami 
igen jelentős arány mind az agrártermelési, mind 
a feldolgozóipari oldalról. 

Sajnos jellemző mindhárom dél-alföldi vár-
megyére napjainkban, hogy a „kiszáradás” ve-
szélye fenyegeti őket, ugyanis a csapadékhiány 
errefelé a legnagyobb, hiányoznak a vízgyűjtő 

területek. Ennek következtében az aszály okozta 
agrártermelési kár sok százmilliárd forint értékű, 
s nem kizárt, hogy ez az idén megismétlődik.

– Mi a helyzet Bács-Kiskun vármegyében?
– Szerencsére a hazai autógyártás egyik köz-

pontja Bács-Kiskun, azon belül is Kecskemét. 
A 44-es gyorsforgalmi úttal és annak az M5-ös 
autópályához való csatlakozásával a vármegye 
közelebb kerülhet az európai vérkeringéshez. 
Továbbá a régióban lezajlott, illetve folyamat-
ban lévő vasútfejlesztések lehetővé teszik új 
iparágak idetelepülését. A térségben a termál-
turizmus lehet az egyik húzóágazat, s az elmúlt 
évek COVID-zárások miatti forgalomcsökkené-
sét követően ismét ígéretesen növekszik a ven-
dégéjszakák száma. 

Bács-Kiskun mikro- és kisvállalkozói köré-
nek léte, a másik két vármegyéhez hasonlóan 
a hazai szabályozó- és támogatási rendszertől 
függ. Viszont ha közülük valaki egy nemzetkö-
zi piacon is érdekelt nagy cég beszállítójává tud 
válni, akkor a helyzete hosszú távon is stabilizá-
lódik, kiszámíthatóvá válik. Erre ismét jó példa 
Kecskemét. 

– Milyen újabb lehetőségekkel élhet Bács-
Kiskun vármegye gazdasága?

– A Budapest–Belgrád vasútvonal kiépítésé-
vel párhuzamosan Kiskunhalason megépül egy 

logisztikai terminál, amely majd odavonzza az új 
beruházókat. Hasonlóképpen fontos az M5-ös és 
az M6-os autópálya összekötése, amely tovább 
növelné a vármegye gazdasági prosperitását. Itt 
jegyzem meg, hogy már javában zajlik az M9-es 
autópálya tervezése, jövőre már nagy valószínű-
séggel kiírható rá a közbeszerzési eljárás. 

Nagyon fontos projekt továbbá a Duna-Tisza 
közi Homokhátság vízpótlási programja, hiszen 
a régió agráriuma számára a víz maga az élet. 

További lehetőségeket jelentenek Bács-Kis-
kunban a kiváló talaj- és klimatikus adottságok, 
a kiemelkedő agrár- és élelmiszer-ipari hagyo-
mányok, az országos összehasonlításban is ki-
magasló termálvíz- és geotermikus kvalitások, 
valamint és nem utolsósorban a magas színvo-
nalú egyetemi oktatás. ■

Bányai Gábor

A három vármegyét magában fog-
laló Dél-alföldi Gazdaságfejlesztési 
Zóna 2022. május 28. napjától ki-
nevezett kormánybiztosát, Bányai 
Gábort a régió jelenlegi, ám hangsú-
lyosan Bács-Kiskun gazdaságfejlesz-
tési stratégiájának megalapozásá-
ról és rövid távú gazdaságélénkítési 
tervlehetőségeiről kérdeztük. 

Budapesten született 1969-ben. Ker-
tész üzemmérnök, növényvédelmi és 
tápanyag-gazdálkodási szakmérnök. 
2006 óta országgyűlési képviselő. 
2006 és 2014 között a Bács-Kiskun 
Megyei Önkormányzat elnöke volt. 
Jelenleg a Dél-Alföldi Gazdaságfej-
lesztési Zóna kormánybiztosa.  Több 
vármegyei település díszpolgára. Nős, 
öt gyermek édesapja.
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– Az önkormányzat a vármegyére jellemző 
termékkínálatot szeretne kialakítani, mintegy 
marketinget biztosítva a helyi gazdaság részt-
vevőinek. Hogyan tervezik ennek a megvalósí-
tását?

– Meggyőződésünk, hogy Bács-Kiskun 
vármegyében számos olyan termék és szolgál-
tatás lelhető fel, amelyek minősége szélesebb 
körben is érdemes lenne a figyelemre. Ezért 
gondoltunk arra, hogy a Petőfi200-emlékévre 
utaló fi200 márkanév mögé gyűjtjük ezeket, 
segítve az egységes marketinget és a piacra ju-
tást. A brand olyan értékekre utal, amelyeket 
a költő is képviselt: szülőföldünk szeretete, a 
természetközeliség, a közösségek ereje. A ter-
melőkkel, vállalkozásokkal való egyeztetés nyo-
mán a vármegye kínálatának legjava kerül ebbe 
a kosárba a helyi kézműves termékektől kezdve 
az éttermekig, szálláshelyekig. 

Nem titkolt célunk, hogy a fi200 márkával a 
tudatos fogyasztói magatartás kialakulását is se-

gítsük, hogy az itt élők és az ide látogatók előny-
ben részesítsék a helyi minőségi termékeket és 
szolgáltatásokat. Minden törekvésünk azt a célt 
szolgálja, amit a szlogenünk is megfogalmaz: 
„Bács-Kiskun boldoggá tesz!”.

– Hogyan jellemezné az önkormányzat és a 
119 megyei település közötti kooperációt?

– Az elmúlt években mintegy 100 milliárd 

Az esztendők óta tartó gazdasági fejlődés és a növekvő idegenforgalom mellett Rideg László, a Bács-Kiskun 
Vármegyei Közgyűlés elnöke különösen büszke arra, hogy a vármegye mind a 119 települése hozzájutott 
fejlesztési forrásokhoz, és a helyi kezdeményezésre valóra vált Petőfi-emlékévek megmozgatták a Kárpát-
medence magyarok lakta területeit. A vármegyei elnök vendégei voltunk. 

forint fejlesztési forrás 
érkezett a vármegyébe 
a TOP-programon ke-
resztül, és a projektek 
többségét a vármegyei 
önkormányzat mene-
dzselte. A polgármes-
terekkel közös célunk, 
hogy tovább növeljük 
az életminőséget a vár-
megye településein, 
ehhez pedig alapvető 
fontosságú annak isme-
rete, hogy a helyiek hol 
és milyen fejlesztéseket 
tekintenek prioritásnak. 
Ezért hangsúlyt fektet-
tünk arra, hogy egyrészt 
minden településre jus-
son fejlesztés, másrészt 
ezek részleteiről valamennyi településen külön-
külön egyeztessünk. Így lesz ez a mostani uniós 
költségvetési ciklusban, a TOP Plusz program 
esetében is, amelynek keretében szintén legalább 
100 milliárd forint nagyságrendű támogatás ér-
kezik a vármegyébe. 

– Idén ünnepli az ország Petőfi Sándor 
születésének 200. évfordulóját. Költőnk élete 
számos meghatározó helyszínen kapcsolódik 
Bács-Kiskunhoz. Milyen eseményekkel ünne-
pelnek?

– A vármegyei önkormányzat kezdeménye-
zésére nyilvánította emlékévvé az Országgyűlés 
a 2022–23-as évet. Az ehhez kötődő program- és 
fejlesztéssorozat kiemelten fontos állomása a 
vármegyei közösségtudat megőrzésének. 

A két év során a Kiskunsági Nemzeti Parkkal 
közösen 30 tematikus túrát szervezett az önkor-
mányzat. Az egyik legtöbb embert megmozgató 
rendezvény a vármegyei Petőfi-szavalóverseny 
volt, erre 50 településről összesen 250 nevezés 
érkezett. Kiemelt figyelmet kapnak a fiatalok a 
bicentenáriumhoz kapcsolódó kezdeményezé-
sekben: a Petőfi a ballagókkal projekt keretei 
között tavaly minden vármegyei búcsúzó diák 
egy, a költőt ábrázoló képeslapot, idén pedig a 
tervek szerint verseskötetet kap majd a tarisz-

nyába. Kecskeméti múzeum-
pedagógiai foglalkozásainkon 
összesen 800 kisdiák vett részt 
a 2022-es évben. A gazdag 
programkínálat természetesen 
nemcsak a vármegyeszékhely-
re fókuszál: Petőfiszálláson 
például háromalkalmas, ingye-
nes ismeretterjesztő-sorozatot 
látogathattak az érdeklődők, 
Baján pedig hagyományterem-
tő céllal rendezték meg az első 
Folkfesztivált, ahol a páratlan 
zene mellett Petőfihez köthető 
termékekkel is találkozhattunk. 

Számos Petőfi-tematikájú 

rendezvényünk mellett Ej, mi a kő! címen ké-
szült Petőfivel egy közel 30 részes sorozat, ame-
lyet a megyei és az országos televíziós csatornák 
is bemutattak. A Tik-Tok-, az Instagram- és a 
Facebook-oldalakon túl a YouTube-on is folya-
matosan jelen vannak a költővel kapcsolatos 
tartalmak.  

Aktuális fejlesztéseink sorában kiemelkedő 
még a virtuális valóság projekt, valamint egy, 
a témához kötődő mobilos játék. Előbbinél a 
VR-technológia segítségével Petőfi nyomába 
eredhetünk a Pilvax kávéháztól kezdve egészen 
a Landerer nyomdáig, sőt, 360 fokos kisfilmeken 
keresztül ismerhetjük meg a költő életét. Az app-
likáció segítségével pedig a vállalkozó szellemű-
ek Petőfi bőrébe bújva győzhetnek le különböző 
akadályokat.

A megváltozott kulturális és médiafogyasztási 
szokások megkívánták, hogy jelen legyen a köl-
tő a közösségi médiában, sőt legyen olyan em-
ber, aki meg is személyesíti őt. Mai kifejezéssel 
mondhatjuk, hogy Petőfi a saját kora rocksztárja, 
influenszer volt, akit az emlékévek folyamán 
egy vármegyei születésű színművész, Bánföldi 
Szilárd személye hoz közelebb az emberekhez. 
Így Petőfi nem csupán jelen van, hanem komoly 
követőbázissal is rendelkezik az internetes plat-
formokon. A visszajelzések igen pozitívak: a kis-
iskolások előszeretettel kommentelnek a videók 
alá, sőt, leveleznek is Petőfivel! 

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.

Bács-Kiskun idén a Petőfi-emlékév központja

A szegedi egyetemen matematika–
földrajz szakos tanári, a Műegyetemen 
közoktatás-vezető diplomát szerzett. 
1998-tól 2014-ig Kiskőrös képviselő-
testületének tagja, egy cikluson keresz-
tül a város alpolgármestere. 2002-től 
a Bács-Kiskun Megyei Közgyűlés tag-
ja, 2010-től alelnöke, 2014-től elnöke. 
Szabadidejében szeret focizni, evezni, 
síelni és kirándulni.

Rideg László

Minden kisiskolásnak örök élmény egy közös szelfi Petőfivel

»Minden törekvésünk azt 
a célt szolgálja, hogy itt 
ne csak érdemes legyen 
élni, hanem ez egyúttal 
élményt is adjon. Ezt fog-
lalja össze a »Bács-Kiskun 
boldoggá tesz!« szloge-
nünk is.«

A kiállításokon megszerzett tudás jól jön majd a tanórákon
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– Mit kell tudnunk a mai városháza épületének 
történetéről?

– Kecskemét egykori elöljárói mertek na-
gyot álmodni, amikor a ma is álló városháza 
építésébe belevágtak. Lestár Péter polgármes-
ter hivatalba lépésétől, 1880-tól kezdve szor-
galmazta a régi épület elbontását és egy új 
városháza megépítését. Szerinte erre minden 
kecskemétinek szüksége volt, hiszen a köz-
igazgatási helyiségek a közönségnek kényel-
metlenek, az ügyfélforgalomra alkalmatlanok, 
a tisztviselőknek egészségtelenek voltak. Pá-
lyázatot írtak ki az új városháza tervezésére, s 
öt jeligés pályamű érkezett. A bírálóbizottság 
végül minden tekintetben a „Sem magasság, 
sem mélység nem rettent” – egyébként ez 
Kecskemét jelmondata – címet viselő pálya-
művet találta a legjobbnak. Pártos Gyula és 
Lechner Ödön tervei alapján éppen 130 évvel 
ezelőtt, 1893. május 3-án tették le az új épület 
alapkövét.

– Vajon a polgároknak tetszett az új város-
háza?

– Ahogy most a felújítás, úgy annak idején 
az építkezés is élénken érdekelte a közvéle-
ményt. Elődeink, és persze most mi is számos 
észrevételt kaptunk. Akkor a közbeszédben 
elsősorban a díszítést kritizálták a polgárok. 
Az oromzat tetején álló, több mint két méter 
magas, a bécsi városháza mintájára emelt pán-
célos lovagszobrot nehezen fogadták el. Tán-
coló vitéznek gúnyolták, aminek szerintük az 
építendő vigadó épületén lett volna a helye. 
Némelyek azt gondolták, Árpád vezért ábrá-
zolja, hiszen a homlokzaton több király és ural-
kodó szobra is helyet kapott. Amikor kiderült, 
hogy nem Árpád, akkor a csípős kecskeméti 
köznyelv Árpádkának nevezte el a városvédő 
szobrot. Egyébként sokan a mai napig így em-
legetik. Később a kecskemétiek megszokták és 

A dinamikusan fejlődő vármegyeszékhely, Kecskemét jelenlegi vezetése a folyamatos gyarapodás mellett fontosnak 
tartja az értékek megőrzését. Erről tanúskodik a város ékszerdobozának, a közel 130 éves városházának a felújítá-
sa. Az ismét régi fényében pompázó épületről Szemereyné Pataki Klaudia polgármesterrel beszélgettünk.

megszerették a városháza díszítőelemeit, és a 
magánépítkezéseken is megjelentek ezek a jel-
legzetes stílusjegyek.

–  A külső mindenki által látható, de belépni 
csak kevesek kiváltsága.

– Ez nem marad így! A műemléki rekonstruk-
ció figyelembe vette a Lechner–Pártos építész-
páros első tervvázlatait is, amiken a főbejárat 
melletti helyiségekbe városi múzeumot álmod-
tak. Ebben a térsorban valósul meg a Látogató-
központ, ami élményalapú, interaktív kiállítással 
mutatja be a város fordulatos történetét az Ár-
pád-kortól egészen napjaikig. Itt kap helyet a 
városháza történetét bemutató tárlat is. Terveink 
között szerepel, hogy vezetett sétákat szervezünk 
majd csoportoknak a belső terek bemutatására.

– A városháza felújításán túl számos fejlesz-
tés folyik jelenleg is Kecskeméten. Melyek a 
legfontosabbak?

– Az itt élők, a Kecskeméten dolgozók szá-
mára a legfontosabb a közlekedés. Bár az utak 
felújítása kellemetlenségekkel jár, a végered-
ményt, az új utat mindenki örömmel használja. 
Városon belül a közelmúltban adtuk át a Károly 
Róbert körutat, nagy projekt az Izsáki út négysá-
vossá bővítése. A városon kívül jelenleg is folyik 
a 44-es út felújítása, ami az M44-es gyorsfor-
galmi utat köti majd össze Kecskeméttel és az 
autópályával. Szintén tart még a 441-es út fel-
újítása, ami a katonatelepiek és nagykőrösiek 
számára lesz előrelépés. Folytatódik a Neumann 
János Egyetem campusának építése. A közel-
múltban került helyére az Izsáki út felett átívelő 
gyalogos híd. További felújítások is folyamatban 
vannak. Ilyen a Rudolf laktanya területének és 
épületeinek újrahasznosítása. Ott a Család- és 
Gyermekjóléti Központ már új otthonra talált. 
Szintén a volt laktanya területén épül az új Kada 
Elek Technikum. Jelenleg is zajlik a Liszt Ferenc 
Zeneművészeti Egyetem Kodály Intézetének 

felújítása. Terveink között szerepel a Katona 
József Nemzeti Színház teljes felújítása. Fon-
tosnak tartom, hogy a kecskeméti közösségi 
életnek teret biztosítsunk. A napokban adtuk át a 
Hunyadivárosi Közösségi Házat, és hamarosan 
elkészül a Széchenyivárosi Közösségi Ház is. 
A kecskeméti családok igényei szerint új óvo-
dákat, bölcsődéket építettünk, korszerűsítettük 
a meglévők zömét. Folyamatos a zöldítés a vá-
rosban. Önkormányzati cégek, civil szervezetek 
koordinálásával százszámra kerülnek ki facse-
meték a város különböző pontjaira. A belváros 
virágágyásait is új szemlélettel gondozzuk: az 
egynyári növények mellé a városi körülménye-
ket jobban viselő, több éven keresztül pompázó 
rózsákat ültetnek ki munkatársaink ezekben a 
napokban. Több mint kétezer tő díszíti hamaro-
san a közterületeket. 

– Mit tart a jövőre nézve a legfontosabb fel-
adatnak?

– A COVID-járvány idején is azt tartottam 
szem előtt, hogy a fejlesztések nem állhatnak 
meg. Ez így van most is, hiszen háborús válság-
ban élünk, de az életnek működnie kell. Nagyon 
fontos a családok biztonsága és a közösségek 
építése. Emberi értékekre van szükség, mert csak 
így lesz jövőnk.

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.

Kecskemétnek fontos a megújuló városkép

1976-ban született Kecskeméten. 
Előbb vendéglátó-ipari, majd közgaz-
dász diplomát szerzett. Dolgozott ide-
genforgalmi referensként, értékesítési 
igazgatóként, szállodavezetőként és 
egy iparfejlesztési kft. ügyvezető igaz-
gatójaként is. Rövid ideig országgyű-
lési képviselő volt. 2008-tól Kecskemét 
alpolgármestere, majd 2014 őszétől 
polgármestere.

Szemereyné Pataki Klaudia
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– Az egyetem, széles körű kapcsolatainak kö-
szönhetően a térség meghatározó felsőoktatási 
intézménye. Céljai között szerepel a körzet erős 
nagyvállalatainak igényei szerint alakítani a 
képzésfejlesztést. Milyen módszereket alkal-
maznak ennek érdekében?

– Számunkra a legfontosabb a gyakorlatori-
entált képzés, azon belül is a duális képzés, hi-
szen 2012-ben innen, Kecskemétről indult el az 
a képzési modell, ami ma már Magyarországon 
is egyre több felsőoktatási intézményben meg-
jelenik. A duális képzésben a hallgatók már a 
tanulmányaik idején gyakorlati tevékenységet 
végeznek a vállalatoknál. Egyetemünk több mint 
hatvan duális partnerrel, multinacionális cégek-
kel, kis- és közepes vállalkozásokkal dolgozik, 
és erre nagyon büszkék vagyunk. Működik a 
Duális Képzési Központunk, s ezt a képzési for-
mát folyamatosan fejlesztjük és módszertanában 
megújítjuk. 

A duális képzés keretében a gyakorlatban is 
megjelenik az adott vállalat megismerése. Az 
ottani szakembereket bevonjuk a képzés folya-
matába is, ők oktatnak bizonyos szakmai tárgya-

Hazánkban elsőként indult el duális   képzés a Neumann János Egyetemen
Idén ünnepeljük Neumann János születésének 120. évfordulóját. A világ-
hírű matematikust és matematikai fizikust az egyetemes tudománytörténet 
a számítógép megalkotójaként, továbbá a halmazelmélet és a kvantum-
mechanika jeles művelőjeként tartja számon. A nevét viselő kecskeméti 
egyetemen szeretnék elérni, hogy minél többen megismerjék a tudós ma-
tematikus életművét, munkásságát. A Neumann János Egyetem rektorá-
tól, dr. habil. Fülöp Tamástól kértünk interjút. 

kat. A záróvizsgák bizottságaiban részt vesznek 
cégvezetők, az iparvállalatok vezető beosztású 
munkatársai. Minden esetben kérdőíves vissza-
csatolást kérünk arról, milyen tapasztalatokat 
szereztek a munkaerő-piaci szereplők. 

Nagyon fontos üzenet, hogy a hallgatóink 60-
65 százaléka már a záróvizsgán tudja, hol fog 
dolgozni. Ez a neumannos diploma és képzés 
komoly elismerése. Alkalmazott tudományok 
egyetemeként elsősorban a konkrét technológi-
ai, vállalati kihívások megoldásában vagyunk 
érdekeltek. Ötvenéves múltja van a műszaki, in-
formatikai képzéseknek, a kertészképzésnek, így 
a hagyományainkhoz is kapcsolódunk. Viszony-
lag fiatal a Gazdaságtudományi Karunk, amely 
az elmúlt időszakban rendkívül dinamikus fejlő-
dést mutatott. 

– Hogyan tervezik fenntartani a folyama-
tosan megújuló, versenyképes képzést, amely 
követi a gazdasági és társadalmi élet változá-
sait? 

– Több műszaki területen folyik alapképzés: 
jármű- és gépészmérnök, mérnök-informati-
kus- és logisztikai mérnök szakjaink vannak. 

A másik terület a Kertészeti és 
Vidékfejlesztési Karhoz kapcso-
lódóan az agrár- és a kertészmér-
nök képzés. A gazdaságtudomá-
nyi képzési területen a portfólió a 
pénzügy-számvitel, a kereskede-
lem-marketing, gazdálkodás-me-
nedzsment, valamint a nemzetközi 
gazdálkodás szakokra terjed ki. A 
turizmus-vendéglátás új szakunk, 
amely döntően a térségi igényekre 
alapul, és már idén hirdetjük. A je-
lentkezési adataink kiemelkedőek, 
a 2023-as felvételi eljárás során 64 
százalékkal többen választották az 
egyetemünket az előző évhez ké-
pest. Valamennyi szakunkon 50% 
felett nőtt az elsőhelyes jelentke-
zők száma, így egy dinamikusan 
növekvő felsőoktatási intézmény-
ről beszélhetünk. 

– Gyönyörű az új campus, az 
egyetemi épület…

– Kulcsfontosságú az infra-
struktúra is a felsőoktatásban, 
ezért 21. századi környezetet sze-
retnénk biztosítani a hallgatóink 
és partnereink számára. 2018-ban 
készült el az új campus, amely 
idén energetikai szempontból is 
nagyon jól vizsgázott. Az elmúlt 
vizsgaidőszakban teljes ház-
zal működött az épület, hiszen 

Az egyetem új campusának homlokzatára az áramköröket        megjelenítő, hálószerű árnyékolóréteg került

energiatakarékossági okok miatt valamennyi 
karunk vizsgáit itt bonyolítottuk le. Az építke-
zések folytatódnak, adminisztratív épülettel, 
s további két kollégiummal gazdagodunk két 
éven belül. A régi épületegyüttest, az Izsáki 
út másik oldalán, pedig egy gyaloghíd fogja 
összekötni az újjal. Szimbolikus jelentőségű, 
hogy a régi és az új campust egy impozáns 
híddal kapcsoljuk össze. Természetesen arra 
is ügyelünk, hogy a régebbi épületeinkben is 
folyamatosan fejlesszük a laboreszközeinket, 
hiszen célunk, hogy hallgatóink a gyakorlati 
tudást valós körülmények között sajátítsák el.

Dinamikus növekedésünkhöz kapcsolódik, 
hogy teljesen megújult az egyetem arculata is. 
Új, fiatalos az egyetem megjelenése, s ez vissza-
tükröződik a honlapunkon, a kiadványainkban, a 
közösségimédia-megjelenésünkben. 

– Mennyire tudtak bekapcsolódni az európai 
felsőoktatás munkájába?

– Nagyon szép eredményeket értünk el. Bár 
ez kritikus pont volt az elmúlt időszakban, de 
futnak a programjaink, harminc, esetenként 
ennél is több hallgató vesz részt a mobilitási 
programokban. Oktatóink közül is egyre töb-
ben kapcsolódnak be külföldi programokba. 
Érdekeltek vagyunk az Erasmus-programok 
fenntartásában, hiszen a mobilitás mellett új 
pályázati együttműködést alakítottunk ki az 
Európai Egyetemek Szövetségével is. Ennek 
keretében veszünk részt egy jelentős uniós pá-
lyázatban: az EU4DUAL komoly nemzetközi 
program, rajtunk kívül nyolc európai egyetem 
részvételével. A cél a duális képzés fejleszté-
se európai szinten, és hogy létrehozzunk egy 
„duális egyetemet” a szövetségen belül. A 
nemzetközivé válást illetően fő célirányunk 
elsősorban Ázsia, azon belül Közép- és Délke-
let-Ázsia. Kutatásfejlesztési együttműködést 

A belső tereket zöldfelületek teszik még otthonosabbá
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Az egyetem új campusának homlokzatára az áramköröket        megjelenítő, hálószerű árnyékolóréteg került

Felsőoktatási pályáját a Szolnoki Főis-
kolán kezdte, ahol 2012-ben főiskolai 
tanári címet kapott. Intézményvezető-
ként öt éven át dolgozott a Jász-Nagy-
kun-Szolnok Megyei Levéltárban, 
illetve három évet töltött a Magyar 
Nemzeti Levéltárban annak a megyei 
levéltárakért felelős főigazgató-helyet-
teseként. 2019 óta a Neumann János 
Egyetem rektora. 

Dr. habil. Fülöp Tamás

kötöttünk nemrégiben az Egyesült Arab Emi-
rátusokban, a sarjahi Research Technology and 
Innovation Parkkal. A másik fő irányt Közép- 
Ázsia, elsősorban Kazahsztán, Kirgizisztán, 
Üzbegisztán és Azerbajdzsán jelenti.  Velük 
szeretnénk a beiskolázás és az oktatás során 
aktívabb kapcsolatot kialakítani. Megkezdő-
dött az intenzív hallgatói toborzás, a mostani 
adatok szerint több mint száz külföldi hallga-
tó érkezik szeptemberben az egyetemre. De 
most is vannak külföldi hallgatóink, jelenleg a 
Stipendium Hungaricum és az Erasmus prog-
ramok részeként, de a létszámot illetően nagy-
ságrendi ugrás következik jövőre. 

– A három kar, a GAMF Műszaki és Infor-
matikai, a Kertészeti és Vidékfejlesztési és a 
Gazdaságtudományi Kar hogyan tud együtt-
működni? Hogyan segítik, erősítik egymás 
munkáját?

– Sajátos módon alakult a felsőoktatási intéz-

mény fejlődése, önálló főiskolák integrációjával 
jött létre 2000-ben. Az egyetemmé válás egy 
hosszabb folyamat, de nagyon jó úton járunk, 
erős szinergiákról beszélhetünk. Egyetemünk 
képzési portfóliója jól kiegészíti egymást, és 
a Neumann János Egyetem éppen méretéből, 
szerkezetéből, képzési és kutatási profiljából 
adódóan versenyképes. A GAMF Kar és a KVK 
nagy hagyományokkal rendelkezik, az új alapí-
tású GTK működését új tudásközpontok teszik 
teljesebbé. Az együttműködés ma már az okta-
tás és a kutatás területén is zajlik. A képzésfej-
lesztésben pedig elsősorban olyan programokat 
igyekszünk kialakítani, amelyek ezeket a külön-
böző területeket ötvözik. 

A felsőoktatási képzési szintek és az angol 
nyelvű szakok is bővülnek, egyre gazdagabb 
a mesterképzések száma. Érdemes kiemelni a 
gépészmérnök, a kertészmérnök, vagy az MBA 
képzésünket. Budapesti képzési helyünk az 

Infoparkban tavaly kezdte 
meg a működését. Ott a 
Nemzetközi gazdálkodás 
és a Regionális és környe-
zeti gazdaságtan szakunk 
indult el. A Magyar Nem-
zeti Bank támogatásával 
létrehozott Tudásközpont-
nak köszönhetően tovább 
bővült a teljesítményünk, 
és napirenden van egy 
Doktori Iskola alapítása is. 

– Kiemelten fontosnak 
tartja az esélyegyenlőség, 
a fenntarthatóság és a tár-
sadalmi felelősségvállalás 
elvének érvényesülését a 
munkájában. Mit jelent ez 
a gyakorlatban?

– Ez döntően az egyetem harmadik misz-
sziós tevékenysége. Az esélyegyenlőségnél 
kiemelném, hogy szeretnénk növelni a műsza-
ki-informatikai területen a hölgyhallgatóink 
számát, s ezt külön programként fogalmaztuk 
meg. Kapcsolódtunk a Lányok Napja országos 
kezdeményezéshez, hogy a fiatal nők körében 
népszerűsítsük a műszaki, természettudomá-
nyos és informatikai területet. Érzékelhető a 
női hallgatóink számának növekedése, de van 
még tennivaló. A fenntarthatóság kérdése több-
szörösen megjelenik az egyetem életében, egy-
részt az MNB Tudásközponton belül működik 
a Fenntartható Pénzügyek Központ, kifejezet-
ten a zöld pénzügyek és a pénzügyi tudatosság 
kérdésköréhez kapcsolódóan. De egyetemünk 
ma már rendszeresen készít fenntarthatósági 
jelentést, és nagy hangsúlyt fordítunk az ener-
giahatékonyságra, a károsanyag-kibocsájtás 
csökkentésére és a környezettudatosságra a 
K+F+I tevékenység során is. 

A társadalmi felelősségvállalás kiemelt fon-
tosságú számunkra, hazánkban elsőként érde-
meltük ki a Korbarát Egyetem címet. Az „Age 
Friendly University” egy olyan angolszász kez-
deményezés, amelynek célja, hogy az idősödő 
társadalmat is mind jobban bevonja a felsőok-
tatásba. 

Van egy régebben futó programunk, a 
Hírös Szenior Egyetem, amelyet a kecskeméti 
CédrusNet-tel együtt csinálunk. De nemcsak 
előadásokat, programokat szervezünk, hanem 
részben megnyitottuk a képzéseinket is az idő-
sek előtt. Bizonyos kurzusokra, egyetemi órákra 
is be tudnak ülni azok a szépkorúak, akik jelent-
keznek. Részt tudnak venni az oktatásban és a 
gyakorlati képzésben is. Ezzel is igyekszünk 
elősegíteni az idősebb generációk társadalmi és 
munkaerő-piaci aktivitását.  

– A Kertészeti Kar laboratóriumának szol-
gáltatásait mintegy háromezer gazdálkodó ve-
szi igénybe. Miben nyújtanak segítséget a gaz-
dáknak ezek a szolgáltatások?

– A kar laborjában elsősorban talaj- és nö-
vényvizsgálatok zajlanak. Olyan típusú kutatá-
sokat tudunk elvégezni, ami a termőföld minő-
ségével és minősítésével kapcsolatos. Az ilyen 
vizsgálatok például a támogatások megítélé-
sénél is kulcsfontosságúak. Munkatársaink a 
talaj összetételét és tápanyagtartalmát, illetve 
a növények, termények egészségét vizsgálják. 
Itt a Homokhátságban nagy jelentősége van 
annak, hogy milyen típusú talajon, időjárási vi-
szonyok között milyen növények termeszthe-
tők hatékonyan. A labor eredményes munkáját 
a nagyon sok megrendelés is visszaigazolja. 

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.

A központi aulában a világos színek dominálnak
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32 éve a magyar mezőgazdaság meghatározó szereplője

az aXiál tevékenysége kiterjed használt és új mezőgazdasá-
gi-, építőipari- és anyagmozgató gépek értékesítésére, valamint 
olyan értéknövelt szolgáltatások nyújtására, mint alkatrész-ke-
reskedelem és szervizhálózat üzemeltetése. a cégcsoport tagjai 
a gépbérlettel foglalkozó ManaX kft., valamint a finanszírozási 
megoldásokat kínáló axiál Financial services kft. a vállalkozás 
Magyarországon 19 telephelyen áll partnerei rendelkezésére kö-
zel 1000 fős kollektívával, s több mint 20 ezer partnerrel ápol 
kapcsolatot. a román Munax és a szlovák Hriadel cég révén 
jelen van a szomszédos országokban is, ahol – akárcsak Ma-
gyarországon – folyamatosan fejleszti infrastruktúráját, hogy 
partnereit még magasabb színvonalon szolgálhassa ki.

küldetése az agrárműszaki végzettséggel rendelkező, hozzá-
értő munkatársak megtalálása és az iskolapadból érkező gene-
rációk korszerű tudással és kellő mértékű gyakorlattal történő 
felvértezése. ebben hazai szerepvállalása a Mezőgazdasági 
eszköz- és gépforgalmazók országos szövetségének „legyél 
Te is agrárgépész!” és az „agro cool Túra” kampányának ak-
tív tagjaként, valamint a duális szakképzéshez kapcsolódó déli 
agrárszakképzési ágazati képzőközpont nonprofit kft. alapító 
tagjaként igen jelentős.

„Munkatársaimmal rendszeresen szervezünk szakmai rendez-
vényeket vagy veszünk részt ágazati kiállításokon, legközelebb 
május 4-6. között a XXX. alföldi állattenyésztési és Mezőgazda 

napokon Hódmezővásárhelyen és június 7-8-án a nak szán-
tóföldi napok és agrárgépshow eseményen Mezőfalván. saját 
honlapokat, webshopot üzemeltetünk, saját nyomtatott kiadvá-
nyaink vannak, és aktívak vagyunk a közösségi médiafelülete-
ken is, legyen az linkedin, youTube, Facebook, instagram vagy 
TikTok. Forduljanak hozzánk bizalommal!” – mondta Harsányi 
zsolt tulajdonos-ügyvezető.

a rendszerváltás után nem sokkal, 1991-ben alapított aXiál 
– mely Bt.-ből az idők folyamán kft.-vé vált – az egyik vezető 
mezőgazdasági gépkereskedelemmel foglalkozó vállalat Ma-

gyarországon. a 100%-ban a Harsányi család tulajdonában lévő cég számos hazai és nemzetközi 
szakmai, közéleti és beszállítói díjat tudhat magáénak.
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– Februárban fogadta el a város idei költségve-
tését a képviselő-testület. Mekkora ez a takaró, 
meddig nyújtózkodhatnak? 

– Nagyon szerencsések vagyunk, ami nem 
a véletlen műve, hanem a megfontoltság és a 
megfelelő gondolkodásmód eredménye. Tavaly, 
amikor már látható volt, hogy az energiaárak 
elszabadulnak, a magyarországi városok közül 
elsőként olyan intézkedéscsomagot alkottunk, 
amivel jelentős megtakarításokat tudtunk elérni. 

Természetesen ezek nem voltak népszerű 
intézkedések, mert olyan döntéseket tartalmaz-
tak, mint például a kulturális intézmények mű-
ködésének korlátozása, a strand és az uszoda, 
valamint a sportcsarnok bezárása. Ezek mind 
olyan intézmények, amelyeket a lakosság ked-
vel és rendszeresen használ, de szerencsére az 
emberek megértők voltak, már csupán azért 
is, mivel a mi kommunikációnk alapja mindig 
az őszinteség. Egyértelműen elmondtuk, hogy 
melyik lépést miért kell megtenni: választa-
ni kell aközött, hogy az óvodában tudunk-e 
fűteni, világítani, vagy az uszodában, mert 
mindkettőre nincsen pénzünk. Elsősorban mű-
ködésre és fenntartásra fordítottuk a pénzesz-
közeinket, és ennek is köszönhető, hogy pozi-
tív eredménnyel, 300 millió forintos általános 
tartalékkal rendelkezik a város. Külön öröm, 
hogy bár saját forrásból, az adóbevételekből 
nem tudtuk a beruházásainkat finanszíroz-

A Duna-Tisza köze homokhátságára a tatárok elől menekülő kunokat IV. Béla király telepítette le 1239-ben. 
„Feledházról” első alkalommal egy 1389-ben kelt királyi oklevél tesz említést. A ma közel harmincezres lélekszá-
mú Kiskunfélegyháza a vármegye harmadik legnagyobb települése. Csányi József polgármester vendégei voltunk. 

ni, de nyertünk két nagy projektet, összesen 
másfél milliárd forint értékben, és ezek min-
denkit érintenek a városban. Az egyik a Zöld 
Város Program keretében 900 millióval segíti 
a városközpont megújítását, ennek éppen most 
zajlik a közbeszerzése. A másik pedig a Vasas 
sportpálya rehabilitációjára elnyert 600 millió 
forintos pályázati pénz.

– Március elején vissza nem térítendő támo-
gatásként 120 millió forintot nyertek el a me-
gyei önkormányzat által koordinált TOP Plusz 
programból. Milyen beruházásokat támogat-
nak ebből?

– A harmadik nagy projektünk a megújuló 
energiaforrások bővítése. Ennek eredményeként 
három intézményünkre egyenként 50 kilowatt-
nyi napelem kerül, amivel a város energiafo-
gyasztását tovább tudjuk javítani. Jelenleg már 
23 közintézményben összesen 630 kilowattnyi 
napelemmel rendelkezünk. Ezek iskolák, óvo-
dák, szociális intézmények, valamint a könyvtár, 
a művelődési ház és a központi konyha, amelyek 
önkormányzati tulajdonban vannak, működteté-
süket pedig az állammal közösen végezzük.

– Petőfi és Móra városaként jelentős a kultu-
rális vonzerejük, amit idén megerősített a költő 
200. születésnapja.

– Nagy költőnkről a Bács-Kiskun Vármegyei 
Önkormányzat komplex program keretében 
emlékezik meg. Büszkék vagyunk arra, hogy 

1974-ben született Kiskunfélegyházán. 
Műszaki és közgazdász diplomával ren-
delkezik. Több nagy cégnél dolgozott 
vezetői beosztásokban. Alapító tagja a 
Kiskunfélegyházi Gazdaságfejlesztő és 
Munkahelyteremtő Egyesületnek. 2014 
óta Kiskunfélegyháza polgármestere. 
Igazi lokálpatriótaként büszke a város 
történelmi és kulturális örökségére. Nős, 
két leánygyermek édesapja.

Csányi József

Kiskunfélegyházán jó lokálpatriótának lenni

Minden évben tömegeket vonz a parkerdei majális

fotók: görög anita

sok versében megörökítette az itt töltött 
gyermekkorát, itt volt az apja mészár-
széke is. A bicentenáriumhoz kapcso-
lódó események közül kiemelkedik a 
születésnapja, amelyre a Petőfi-emlék-
háznál és a városi könyvtárban is szín-
vonalas műsorral emlékeztünk.  

Városunk szülöttének, Móra Fe-
rencnek a nevét művelődési központ, 
gimnázium és utca is viseli. De Kossuth 
Lajosnak is van félegyházi kötődése, 
mert a mostani Hattyúház előtt mon-
dott toborzó beszédet 1848-ban, mellyel 
belopta magát a városiak szívébe, akik 
díszpolgári címet adományoztak szá-

mára, majd a város főutcáját is elnevezték róla. 
Amikor lezáródik a Petőfi-emlékév, kezdődik 
egy másik fontos eseményünk. 2024. február 
6-án lesz 250 éve, hogy Mária Teréziától meg-
kaptuk a mezővárosi rangot. Erre az alkalomra 
könyvet jelentetünk meg a város múltjáról és je-
lenéről, amelynek egyik fejezete természetesen 
Petőfiről fog szólni. Érdekesség, hogy nálunk 
áll Magyarország legszebb Petőfi-szobra, amit 
születésének 100. évfordulóján kaptunk kedves 
erdélyi testvérvárosunktól, Segesvártól.

– Kilencedik éve a város polgármestere. Volt 
már hasonlóan nehéz időszaka városvezető-
ként?

– Szerencsés helyzetben kerültem ide, mert 
előtte konszolidálta a Magyar Kormány az ön-
kormányzat ötmilliárdos adósságát. Ebbe a 
megállapodásba az a hiba csúszott, hogy a sport-
csarnok 2,5 milliárdos adósságát nem rendezték. 
Három évvel később Lezsák Sándor országgyű-
lési képviselőnkkel együtt, közös munkával ér-
tük el, hogy ezt is konszolidálták. Azóta a város-
nak nincs hitele, adóssága, mindig a bevételeiből 
tudott gazdálkodni, vagyis addig nyújtózkodunk, 
ameddig a takarónk ér.

– Tervezi, hogy elindul a következő önkor-
mányzati választáson?

– Igen, így tervezem, mert bízom benne, 
hogy a városlakók elégedettek a munkámmal. 
Legutóbb is 90,5 százalékkal nyertem, és ahogy 
eddig, ezután is mindent megteszek, hogy ezt a 
bizalmat megszolgáljam.

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.
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Szabadszállás büszkén őrzi a hagyományait

– Az egykori katonaváros őriz-e valamit tele-
püléstörténetének e fejezetéből? 

– Minden évben megemlékezünk a honvéd-
ség itteni szerepéről különféle rendezvények-
kel, koszorúzásokkal. A szabadszállási Honvéd 
Nyugdíjas Klub gyűjti és őrzi a katonaereklyé-
ket, s a valamikori laktanya parancsnoki épü-
letében lévő helytörténeti múzeumban ezek 
megtekinthetők.

– Szabadszállás miképpen vette ki részét a 
Petőfi-emlékév méltó megünneplésében?

– Igen sok programunk szólt a költőóriás 
szabadszállási kötődéseiről, a kolbásztöltő 
fesztiváltól a Petőfi-leszármazottak találkozó-
jáig, mely utóbbin több mint száz, igazoltan 
a Petrovics-családfához köthető vendég vett 
részt, természetesen az egyéb érdeklődők mel-
lett. A vármegyei levéltár munkatársai pedig 
nagysikerű előadásokat tartottak Szabadszállás 

és Petőfi kapcsolatáról. Július 15-én tartjuk az 
emlékév zárórendezvényét.

– Önt 2019 őszén választották polgármes-
terré. Milyen beruházások valósultak meg az 
elmúlt években, és mik a tervek?

– Megépült a buszpályaudvar, megújult a 
Nagyvendéglő külső homlokzata. Érdekes-
ségként megemlítem, hogy annak idején a 
Petrovics család is bérbe vette ezt az épüle-
tet. Elkészült a híres Mézeskalács Bölcsőde, 
amely építészetileg egyedülálló látványt mu-
tat. Megújult az óvodát is ellátó melegítőkony-
ha, parkosítottunk, polgárőrirodát adtunk át, 
és elkészült 14 szociális bérlakás. TOP Plusz 
forrásból fog megvalósulni a városháza épüle-
tének energetikai korszerűsítése. Maga a ház 
1826-ban épült, s ez volt hazánk első emeletes 
polgármesteri hivatala. Szeretnénk az épületet 
a 200. születésnapjára kívül-belül megújítani. 
Nyertes pályázatból fog megvalósulni a szak-
rendelő felújítása, s ez a tervünk a Petőfi Lá-

togatóközponttal is. A belterületi utcák közül 
tavaly tucatnál is többet újítottunk fel, és TOP 
Plusz forrásból további utcákra kerül sor még 
az idei évben. Összesen több mint 420 millió 
forintot költünk belterületi utcák felújítására, a 
külterületi utak közül pedig 6,5 kilométernyit 
teszünk rendbe az év második felétől kezdő-
dően. A pályázati pénzek mellett kormányzati 
támogatást is kaptunk dr. Salacz László ország-
gyűlési képviselőnk közbenjárására.

– Szabadszállás milyen látnivalókkal és 
programokkal várja vendégeit idén?

– A Petőfi-emlékévhez kapcsolódva a vá-
rosban kialakítottunk egy tematikus útvonalat, 
amelyen érdemes tenni egy sétát. Talán keve-
sen tudják, hogy József Attila több nyarat is 
töltött nagyszülei nádfedeles csőszházában, 
amelyet pályázati forrásból szeretnénk felújíta-
ni. Idén is lesz Városalapítók Napja, szeptem-
ber első két napján pedig nagyszabású Szent 
Mihály-napi nyárbúcsúztató rendezvényt tar-
tunk. ■

Az ősi kun települést első alkalom-
mal 1279-ben említik az oklevelek. 
A kalandos sorsú kisközség, majd 
mezőváros arról is nevezetes, hogy 
Petőfi Sándor édesapja, Petrovics Ist-
ván 1819-től 1841-ig itt élt a család-
jával. A költő születésének bicente-
náriuma alkalmából Darabos József 
polgármesterrel beszélgettünk.

Elkészült a a híres Mézeskalács Bölcsőde 

1974-ben született Szabadszálláson. A 
kereskedelmi és gazdálkodási közép-
iskolai tanulmányok befejezése után 
Kecskeméten egy élelmiszer-ipari cég 
vezetőhelyetteseként dolgozott. 2011-
től vállalkozó. 2014 óta önkormányzati 
képviselő, éveken át volt a Pénzügyi és 
Ügyrendi Bizottság elnöke. 2019-től 
Szabadszállás polgármestere. Három 
gyermek édesapja.

Darabos József
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Kiskőrös, a szülőváros különleges adományt ka-
pott a sorstól két évszázaddal ezelőtt – mondta 
Domonyi László polgármester –, hiszen a jelen-
legi főtéren álló nádfedeles hajlékban született 
az a gyermek, aki tragikusan rövid, ám nagyívű 
költői pályája során olyan életművet és eszme-
rendszert alkotott, ami a mai napig sem veszít 
értékéből, időszerűségéből.

Ezzel az adománnyal élni kell, s e kultusz-
ápoló és kultuszteremtő munkában a szülőváros 
a kezdetektől fogva élen jár. 1880 óta Kiskőrösé 
Magyarország legelső irodalmi emlékháza, és 
itt állítottak először kültéri szobrot a költőnek 
1862-ben. A Petőfi Szülőház és Emlékmúzeum 
őrzi és gyarapítja a szintén páratlan, félezernél 
is több alkotást számláló, Petőfi ihlette kortárs 
képzőművészeti gyűjteményt. De példa nélküli 
a kulturális Petőfi-szilveszter, a Petőfivel azo-
nos napon született kisgyermekek névre szóló 
verseskötettel való megajándékozása. Kiskőrös 
volt az első, ahol a közelgő évfordulóra készülve 
megalakult a Kiskőrös Petőfi 200 Emlékbizott-

A 2022–2023-as bicentenárium 
kiemelkedő jelentőségű az egész 
magyarság számára. Petőfi Sán-
dor születésének 200. évforduló-
ja a Kárpát-medence valamennyi 
szegletében lehetőséget teremt 
a legismertebb magyar költőhöz 
kapcsolódó nemzeti emlékezet és 
felhalmozott tudás megismerteté-
sére és újragondolására.   

ság. A múzeum 2021 óta kormánydöntés értel-
mében történelmi emlékhely. 

Az emlékévre számos látványos fejlesztés is 
megvalósult a városban, tudtuk meg Kiskőrös 
polgármesterétől. Megtörtént a Szlovák Táj-
ház és a Petőfi-szülőház külső-belső felújítása, 
energetikai korszerűsítés valósult meg az emlék-
múzeum és képzőművészeti-néprajzi látványtár 
épületén. Költőnek szült anyám és 7 év címmel 
két állandó kiállítás nyílt, s megújult a szülőház 
közvetlen környezete is. Felújították a Petro-
vics családhoz köthető kiskőrösi síremlékeket, 
és megújult a Petőfi-vonal, amely fizikailag is 
és egy applikáció segítségével is összeköti a 

város Petőfihez és családjához 
kapcsolódó emlékhelyeit. A 
városba érkezők kültéri kiállí-
tást tekinthetnek meg a Luther 
sétányon, megpihenhetnek a 
verspadokon, a versautomatán 
pedig angol, német és kínai 
nyelven hallgathatnak Pető-
fi-verseket. Az aláírások falán 
megnézhetik, hogy milyen hí-
rességek jártak Petőfi szülőhá-
zában annak 1880-as megnyi-
tása óta. 

A kiskőrösi Petőfi-emlékév 
hivatalos megnyitójára 2022. 
március 14-én került sor, azóta 
számos színvonalas program 
valósult meg a Petőfi nevét 
viselő múzeum, könyvtár, mű-
velődési központ, a kiskőrösi 
óvodák és iskolák, civil szer-
vezetek, valamint a helyi média 
összehangolt szervezésében. 
Kiskőrösön volt az Országos 
Tanévnyitó, innen indult körút-
jára a Petőfi Irodalmi Múzeum 
utazó kiállítása, a Petőfi-busz, 
de a Bács-Kiskun Vármegyei 
Önkormányzat Mesebusza az 
Ej, mi a LEGO-élményépítés is 
vendégeskedett Kiskőrösön. Az 
utóbbinál 14 000 legóelemből 

épült meg a János vitéz egyik jelenete. Kiemelt 
rendezvény volt a kulturális Petőfi-szilveszter, 
ahol olyan világhírű művészek léptek fel, mint 
Miklósa Erika operaénekes, Boldoczki Gábor 
trombitaművész, a Budafoki Dohnányi Ernő 
Szimfonikus Zenekar, valamint a Badora Dance 
Company. Kiállítás nyílt az országos képzőmű-

vészeti pályázatra érkezett alkotásokból. A helyi 
kötődésű Szilveszter Társulat A helység kalapá-
csát adta elő, a szilveszteri vendégek reformkori 
vacsorán vehettek részt, és megtekinthették a 
Petőfi Sándor eredeti keresztelési bejegyzését 
tartalmazó templomi anyakönyvet. Újév napján 
dr. Fabiny Tamás evangélikus elnök-püspök hir-
detett igét, majd Kiskőrös Város Fúvószeneka-
rának koncertje zárta a költő születésének meg-
ünneplését. 

A város adott otthont a Petőfi Nevét Viselő 
Középiskolák Országos Találkozójának, s idén 
is volt Petőfi Túra. Egy helyi vállalkozás elké-
szítette a márciusi ifjak kedvelt italát, a Pilvax 
kávélikőrt. A Szellőrózsa Foltvarró Kör és a Kis-
kőrös Rózsája Horgolókör ebben az évben Pe-
tőfi-verseket és a János vitéz jeleneteit álmodta 
fonalba és textilbe. Olyan zenekarok és énekesek 
csatlakoztak a kiskőrösi rendezvényekhez, mint 
a Bagossy Brothers Compay, Tolcsvay László, 
Rúzsa Magdi, Csík János és zenész barátai, vala-
mint Heinczinger Mika. 

Mindezekhez végezetül Domonyi László 
hozzátette, polgármesterként rendkívül büszke 
arra, hogy Kiskőrösön nem csupán az emlék-
évben, hanem hosszú évtizedek óta töretlen a 
kultuszápolás, hiszen az itt élőknek nemcsak a 
kerek évfordulók idején fontos Petőfi Sándor. ■

Kiskőrösön élő hagyomány a Petőfi-kultusz

Orbán Viktor Kiskőrösön tartotta meg idei ünnepi beszédét

Petőfi Sándor szülőháza eredeti állapotában tárja a látogatók elé a korabeli miliőt

»Kiskőrös volt az első, ahol 
az évfordulóra készülve 
megalakult a Kiskőrös Pe-
tőfi 200 Emlékbizottság.«

A János Vitéz Látogatóközpont 2016-ban nyílt meg



Az FBH-NP Nonprofit Kft. Bács-Kiskun, illetve Csongrád-Csanád
vármegyében lát el hulladékgazdálkodási közszolgáltatási feladatokat,
jelenleg 122 településen. Társaságunk Bács-Kiskun vármegyében 2 db
komplex hulladékkezelő központot, 1 db hulladékátrakó állomást,
továbbá számos településen hulladékudvart üzemeltet.

rendszeres háztartási hulladékgyűjtés, elszállítás
szelektív hulladékgyűjtési szolgáltatások
házhoz menő lomtalanítás
zöldhulladék begyűjtés
eseti megrendelések
konténeres hulladékszállítás
egyedi megrendelések

Szolgáltatásaink:
6521 Vaskút, 0551/2 hrsz.
+ 36 79 524 821
fbhnpkft@fbhnpkft.hu
fbhnpkft.hu

Elérhetőségeink:

igénylő neve
felhasználási hely cím
igényelt konténer űrmértéke
tervezett ki és beszállítás dátuma
kapcsolattartási adatok

Konténert rendelne?
Egyszerűen otthonából kényelmesen megteheti!
Írjon a kontenermegrendeles@fbhnpkft.hu
e-mail címünkre az alábbi adatokkal:

igénylő neve
felhasználási hely cím
igényelt konténer űrmértéke
tervezett ki és beszállítás dátuma
kapcsolattartási adatok

Konténert rendelne?
Egyszerűen otthonából kényelmesen megteheti!
Írjon a kontenermegrendeles@fbhnpkft.hu
e-mail címünkre az alábbi adatokkal:

További
szolgáltatásainkkal keresse

ügyfélszolgálatunkat,
valamint több

információért látogasson el
weboldalunkra!

Bács-Kiskun vármegye 2023 • www.pannoniakincsei.hu 14

Hajóson az elődöktől örökölt hittel dolgoznak

Az írott források szerint az első sváb családok 
1722–1723-ban jelentek meg ezen a vidéken, s 
alapították meg a mai település elődjét. A szor-
galmas, takarékos svábok sok-sok munkával és 

töretlen hittel vetették meg itt lábukat. Sok min-
dent köszönhetnek nekik a maiak, többek között 
a szőlő- és bortermelést is. Felismerték, hogy a 
kalocsai Sárköz és a bácskai Homokhátság itt ta-
lálkozó határa sok lehetőséget rejt számukra. Ez 
napjainkban sem változott, s nem véletlenül jött 
létre az Európa-szerte méltán híres Pincefalu a 
szőlőtermelésre jó talajadottságokkal rendelkező 
löszháton.

Hajós város önkormányzata azon dolgozik, 
hogy mind a város lakói, mind a Pincefaluban 
működő vállalkozások, borászok számára él-
hetőbb, szebb környezetet biztosítson. Erre a 
pályázati források adnak lehetőséget. Így sike-
rült több belterületi utat felújítani, a városháza 
homlokzatát széppé varázsolni, a köztemető 

mellett új parkolót építeni – fo-
galmazott a polgármester asz-
szony. A város ivóvízellátását 
teszi biztonságosabbá az az 
új kút, amelyet belügyminisz-
tériumi keretből fúrattak. A 
várospolitika kiemelt eleme a 
turizmus, tovább folytatódik a 
Pincefalu fejlesztése, és a ba-
rokk kastély is méltó a Hajósra 
látogatók figyelmére.

Az itt élők számára fontos 
a múlt, a település történelme 
és gazdag hagyománya. Ezért 
a 300 éves évfordulóra a helyi 
önkormányzat, a német nemze-
tiségi önkormányzat, a katolikus 

egyház és hagyományőrző csoportok több ren-
dezvénnyel, vonzó programokkal emlékeztek és 
emlékeznek. 

A hajósi svábok életének fájó emléke a ki-
telepítés, amelynek sokáig nem volt emlékhe-
lye. Estók Mihályné Szalczer Erzsébet büszke 
arra, hogy 2022-ben ezt a hiányt pótolni tudták. 
A városközpontban kapott helyet az a köztéri 
alkotás, amely ötszáznál is több olyan nevet 
tartalmaz, akiket otthonukból annak idején el-
hurcoltak. Lakossági adakozás is hozzájárult 
a monumentális emlékmű létrehozásához. Itt 
végre fejet hajthatunk, emlékezhetünk, gyer-
tyát gyújthatunk, de erőt meríthetünk, hitet is 
kaphatunk – mondta befejezésül Hajós polgár-
mestere. ■

Az egyedülálló Hajósi Pincefalu egyik utcája

A hangulatos település legfőbb ne-
vezetessége a mintegy 1300 löszbe 
vájt borospince és a barokk kastély. 
A városi rangot 2008-ban kapta 
meg, és lett Bács-Kiskun vármegye 
legkisebb lélekszámú városa. Idén 
ünnepelhetik a cím elnyerésének 
15. évfordulóját. Estók Mihályné 
Szalczer Erzsébet polgármester 
vendégei voltunk.

Az egykori érseki kastély ismét eredeti szépségében pompázik
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A hungarikum a magyarságra jellemző, kieme-
lésre méltó értéket, egyediséget és minőséget 
jelez. Kalocsa két ilyennel is büszkélkedhet! A 
kulturális örökség kategóriában a kalocsai nép-
művészet, azaz az írás, a hímzés és a pingálás, 
az agrár- és élelmiszer-gazdaság terén pedig a 
kalocsai fűszerpaprika-őrlemény nyerte el ezt a 
minősítést. 

Dr. Filvig Géza polgármester elmondta, hogy 
mindkét hungarikum köré egy-egy rendezvényt 
szerveznek. A pandémia után hívták életre a pün-
kösdi Népművészeti Fesztivált, amelynek több 

Méltán büszke Kalocsa két hun-
garikumára, a népművészetre és a 
paprikaőrleményre. Ezen értékei-
nek egy-egy sokszínű rendezvényt 
is szentelnek, amelyeket nagy oda-
adással szerveznek. Dr. Filvig Géza 
polgármester lapunk hasábjain in-
vitálja olvasóinkat erre a két remek 
programra. 

igen látványos eleme van. – Csodálatos látvány, 
amikor az Érsekkert színpadán akár 80 táncos 
ropja együtt gyönyörű kalocsai ruhában. Szinte 
valamennyi korosztály részt vesz ebben, s rajtuk 
keresztül mutatjuk be a kalocsai viseletet – fo-
galmazott a polgármester.

Ugyanezt szolgálja, és szintén páratlan lát-
vány a menettánc, amely során a városházától az 
Érsekkertig vonulnak a csoportok. A rendezvény 
ideje alatt a Viski Károly Múzeumnál hagyo-
mányőrzők mutatják be az írást és a pingálást, 
a programot pedig táncház zárja, ahol felhőtlen 
szórakozást biztosítanak mindazoknak, akik 
vonzódnak a hagyományokhoz, a népzenéhez. 

A paprikatermesztésnek, -feldolgozásnak 
akadnak nehézségei, mint a mezőgazdaság-
ban szinte minden magas kézimunka-igényű 
ágazatnak, ám Kalocsán a paprika nagyon 
népszerű, és ami még fontosabb, kiváló minő-
ségű. Ez az itteni klímának és szakértelemnek 
köszönhető, tudtuk meg dr. Filvig Gézától. Aki 
arra is kitért, hogy a városban zajló kutató-
fejlesztő munka eredménye, hogy már nem-
csak csípős fajta van, hanem a köznyelvben 
édesnek mondott változat is. Nem csupán a 
paprikatermesztésnek, hanem az azt népszerű-

sítő rendezvénynek is nagy a 
múltja. Szeptember második 
hétvégéjén immár a 32. Pap-
rika és Gasztronómiai Feszti-
vált tartják, ahol bemutatják 
az őrlemény különböző fel-
használási módjait. Szakmai 
konferenciát tartanak és fő-
zőversenyt rendeznek papri-
kás ételekből. Kalocsán igen 
kreatívan használják a fűszer-
paprikát, korántsem csak pör-
költet és halászlét ízesítenek 
vele, hanem édességet, sőt 
pálinkát is készítenek belőle. 

– Ez a legnagyobb ren-
dezvényünk, amire szívesen 
jönnek nemcsak helybéliek, 
hanem a környékről is. Jövőre 

még távolabbi vidékekről számítunk érdeklő-
dőkre, hiszen addigra elkészül a híd, s általa az 
M6-os autópálya mindössze tízpercnyire lesz tő-
lünk, sokkal könnyebben elérhető lesz Kalocsa 
– hangsúlyozta a polgármester, majd hozzátette, 
hogy idén Republic- és Magna Cum Laude-kon-
cert is lesz, természetesen ingyenesen. – Nagyon 
jó minőségű programot kínálunk, amit a kollé-
gáim szívvel-lélekkel szerveznek. Tárt karokkal 
várunk rá minden érdeklődőt – mondta végeze-
tül Kalocsa város polgármestere. ■

Kalocsán született 1976-ban, szinte eltép-
hetetlen szálakkal kötődik szülővárosá-
hoz. A Szegedi Tudományegyetemen 
szerzett jogász diplomát – szülei, nővére 
is jogászok –, 2008-ban nyitotta meg 
ügyvédi irodáját. 2009-től a KDNP helyi 
elnöke, 2010 óta tagja a képviselő-tes-
tületnek, 2013-tól alpolgármester, 2019 
októbere óta Kalocsa polgármestere.
Nős, két kisgyermek édesapja. 

Dr. Filvig Géza

A Pünkösdi Népművészeti Fesztivál táncosai kalocsai viseletben

Jövőre átadják a Duna-hidat Kalocsánál, így 
a város közlekedési feltételei, elérhetősége ja-
vulni fog. A munka ütem szerint halad: a ka-
locsai ártéri hídon már a korlátokat szerelik, a 
mederhídon a főtartókat készítik, míg a paksi 
oldalon a hídszerkezet tolását végzik. A meder-
híd szabadszerelése párhuzamosan történik a 
kalocsai és paksi hídágon. A projekt kivitele-
zése folyamán a nemzetközi hajózási útvona-
lon folyamatosan biztosítják a közlekedést. 
A Duna Aszfalt Zrt. kivitelezésével épülő új, 
közel 1 kilométer hosszú építmény két ártéri 
hídból és a mederhídból jön létre. Az Építési 
és Közlekedési Minisztérium beruházásában 
megvalósuló fejlesztés része a Kalocsa és Du-
naszentgyörgy közötti főút megépítése is. A 
11,5 km hosszú, 2×1 sávos út új szakasza az 51. 
számú főutat köti össze a 6-os főúttal és az M6-
os autópályával. 

Épül a kalocsai Duna-híd

Kalocsa városa két hungarikummal, 
kiváló rendezvényekkel büszkélkedhet
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A vendégszerető személyzet, a kiváló ételek, a folyamatosan fejlődő 
komplexum minden szolgáltatása a vendégek igényeire lett szabva.

Aki ide egyszer ellátogat, az biztosan visszatérő vendég lesz!

SZÁLLÁSHELYEK  |  GYÓGYVÍZ  |  SZAUNAVILÁG
GYÓGYÁSZAT  |  CSÚSZDAPARK

BARACK THERMAL RESORT
6060 Tiszakécske Rózsabarack tér 2. | 06 76 541 100

www.barack.hu

A hely,
ahol igazán

törodnek
velem!

A családi vállalkozásként üzemelo
Barack Thermal Resort több, mint 39 éve

várja a gyógyulni, kikapcsolódni és feltöltodni 
vágyókat Tiszakécskén.

– Az elmúlt szezonra szebbé, komfortosabbá 
vált a szabadstrand. Milyen munkákat és mi-
lyen forrásból végeztek el?

– Ideális területen alakították ki a 
szabadstrandunkat az 1910-es évek környé-
kén. A Tisza ezt a szakaszt építi, így meg tud 
maradni a homokos rész, ahol tengerparti 
hangulat fogadja a strandolókat. Éltünk a 
kínálkozó lehetőséggel, és pályáztunk 2021-
ben a Magyar Turisztikai Ügynökségnél. Az 
elnyert 30 millió forintból komfortosabbá 
tettük a Tisza-partot, elsősorban a családok 
kényelmét szem előtt tartva. Napvitorlákat, 
gyékényes napernyőket raktunk ki, napozó-
ágyakat szereztünk be, öltözőket, baba-mama 
szobát, a mozgáskorlátozottaknak mosdót 
alakítottunk ki, a meglévőket pedig önerőből 
felújítottuk. Építettünk parkolót, kerékpártá-
rolót, és egy kisebb helytörténeti kiállítást is 
létrehoztunk, ami a strand múltját idézi fel. 
A 2022-ben elnyert újabb 30 millió forintból 
szintén készült egy kültéri kiállítás, ez a Tisza 

Tiszakécske    egész évben méltó a figyelemre

Tengerparti hangulatú szabad-
strandja miatt sokak számára ked-
velt úti cél Tiszakécske. De a város 
nem csupán strandszezonban kínál 
pompás lehetőségeket. A termál-
fürdők, az élő és Holt-Tisza az utób-
bira épült Nádirigó tanösvénnyel 
és a minden igényt kielégítő, szín-
vonalas rendezvények valamennyi 
évszakban vonzóvá teszik – derül 
ki Tiszakécske polgármestere, Tóth 
János szavaiból.

A homokos plázs, a tengerparti hangulat egyedülálló a Tisza    magyarországi szakaszán
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Tiszakécske    egész évben méltó a figyelemre

élővilágát mutatja be. Játszótéri eszközöket, 
padokat, családi konténermosdót, látássérül-
teknek tapintható térképet, hulladékgyűjtőket 
helyeztünk ki. A Kisfaludy Program kere-
tében kiírt szabadstrand-fejlesztési pályázat 
főként a családbarát és a mozgáskorlátozott-
barát megoldásokat helyezte előtérbe, így mi 
is ilyen fejlesztéseket valósítottunk meg. 

– Újraindult a kisvasút is. Mit jelent ez a vá-
ros életében? 

– A kisvasút nyomvonala a városfejlesztés 
miatt már nem volt ideális, a pályaelemek el-
használódtak, így TOP-os forrást igényeltünk 
turisztikai fejlesztésre. Az új, 1,6 km-es nyom-
vonal a Tisza-partján fut, és a szerelvény is 
új. Építettünk egy végállomást, ami egyben 
mozdonyszín is, illetve egy 16 méter magas 
kilátót, ahonnan kiválóan be lehet látni a Tisza 
legnagyobb magyarországi kanyarulatát. Má-
justól szeptemberig folyamatosan közlekedik a 
kisvasút, a többi időszakban pedig igyekszünk 
minél több olyan rendezvényt szervezni, ame-
lyek idején a kisvasút is üzemel. 

– Főként honnan érkeznek, és mennyi időt 
töltenek itt a turisták?

– Tiszakécske, hála természeti adottságai-
nak, az élő és a Holt-Tiszának, termálvizeink-
nek, kedvelt turisztikai célpont. A tavalyi év 
jó volt, a COVID-járvány után annyira fellen-
dült a belföldi turizmus, hogy szinte nem volt 
szabad kécskei szálláshely. Mindkét fürdőnk 
gyógyvizű, és mindegyiknek vannak különbö-
ző igényeket kielégítő saját szálláshelyei. A két 
termálfürdő jól megfér egymás mellett, széles 
közönségrétegeket fednek le, jól kiegészítik 
egymást, mivel különböző stílust képviselnek. 
Míg a Barack Gyógy- és Élményfürdő egy mo-
dern, gyógyászattal, csúszdaparkkal színesített 
szolgáltatást nyújt, addig a Kerekdombi Ter-
málfürdő inkább családfókuszú, szaunavilágos 
kikapcsolódást kínál.

– A strandszezonon kívül miért érdemes 
még Tiszakécskére látogatni?

– Egyebek mellett a horgászat miatt, de a 
Holt-Tisza kedvelt kirándulóhely is. Az önkor-
mányzat partnerségével 1,2 milliárd forintos 
beruházást hajtott végre a Kiskunsági Nemzeti 
Park, ami a Holt-Tisza négy szakaszát érintet-
te. Elvégezték ezek kotrását, biztosították a 
vízutánpótlást. Az egyes holtágon, ami egyéb-
ként csónakázható, 1,5 km-es cölöpösvényt 
alakítottunk ki. Az ezt magába foglaló Nádirigó 
tanösvény megállópontjain bemutatjuk az élő-
világot, madárlesről lehet megtekinteni a színes 
madárvilágot, van gyógynövényes sziklakert, 
játszótér. Az oktatási intézmények rendszeresen 
használják a tanösvényt, ideális tanórákra, és 
osztálykirándulásra is kiváló úti cél.

– Az utóbbi években végrehajtott fejlesztések 
jóvoltából milyenné vált Tiszakécske?

– Természetesen a korábbi időszakról is 
vannak ismereteim, de az elmúlt kilenc évben 
nagyon sokat változott. Sok mindent építettünk, 
újítottunk fel, számos új attrakciót valósítottunk 
meg. Kiaknáztuk a pályázati lehetőségeket. Az 
intézményeink energetikai felújításon estek át, 
mindegyikre napelemet raktunk. Óvodaépüle-
tek, könyvtár, diákotthon, iskolák – bár már nem 
önkormányzatiak – váltak szebbé, komfortosab-
bá. Megújultak a belső utak, járdák, a kosárlab-
dacsarnok, az egészségügyi központ, a műve-
lődési ház. Kerékpárút épült, új épületet kapott 
a lovasegyesület. Rendezvényekre is nyertünk 
85 millió forintot, amiből nagyon sok tartalmas 

programot valósítottunk meg.
– Milyen feladatok vannak 

napirenden, illetve tervben?
– Az egyik futó pályáza-

tunk az ókécskei csapadékvíz-
elvezető-rendszer, ami nyárra 
elkészül. 3100 méter hosszban 
építünk csatornát, elsősorban 
az esetenként hirtelen lezúduló 
víz miatt. Nemrégiben zárult a 
közbeszerzés, február közepén 
kezdte el a munkát a kivitelező. 
Ezzel zárjuk a TOP-os pályáza-
tokat. A következő etapban új 
konyha és közösségi térként is 
használható ebédlő építését ter-
vezzük. Építünk egy teljesen új 
fizikoterápiás központot is, az 

épület második és harmadik szintjére bérlaká-
sokat tervezünk, mert bár az önkormányzatnak 
száz bérlakása van, de mindegyikben laknak. 
Pályázunk a művelődési ház színháztermének 
felújítására, és szeretnénk egy csónakkikötőt is 
építeni a kisvasút végállomásán. 

– Milyen rendezvények színesítik a hétköz-
napokat Tiszakécskén?

– Nagy öröm számunkra, hogy a világjár-
vány korlátozásai után az Arany János Műve-
lődési Központ sokrétű és folyamatosan bő-
vülő programokat, szórakozási lehetőségeket 
biztosít, így mindenki megtalálhatja a számára 
érdekes kikapcsolódási lehetőségeket a koncer-
tektől a kiállításokon át a színházi előadásokig. 

Természetesen vannak tradicionális, nagy múlt-
tal rendelkező városi rendezvényeink, mint a 
majális, a Kécskei Lovasnapok, a Bögi Búcsú, 
vagy az augusztus 20-i ünnepség, de számos 
sport- és kulturális program létezik ezeken kí-
vül is. Nagy sikere van a Déryné Programnak, 
aminek köszönhetően nívós színházi előadá-
sokra látogathatunk el Tiszakécskén kedvez-
ményes áron. Sok látogatót vonzanak a művé-
szeti és a helytörténeti kiállítások, vagy akár a 
baba-mama foglalkozások, és persze a mozgó 
mozi. Minden évben nagyszabású városi fel-
vonulással indul a szüreti bál, a Tiszakécskei 
Pálinkaünnepet idén hetedik alkalommal ren-
dezzük meg. Tovább színesíti a programkíná-
latot az Ókécskei Zenés Esték, a Tisza Style 
Fesztivál, valamint a nagysikerű Tiszakécske 
Session videósorozat is, amelynek egyediségét 
az adja, hogy bemutatja Tiszakécske természe-
ti értékeit, közterületeit, ikonikus helyszíneit. 
Ezeket egy-egy zenekar, illetve előadóművész 
saját dalának előadásával népszerűsíti, egyszer-
smind bemutatva a különböző zenei műfajok 
széles palettáját. Utóbbi miatt idén úgynevezett 
Látópont szakmai címmel díjazta a tiszakécskei 
Arany János Művelődési Központot a Magyar 
Közösségépítők Értékszövetsége Egyesület. 
Mindent figyelembe véve nem véletlen, hogy 
emellett a Minősített Közművelődési Intéz-
mény címet is kiérdemelte a Kulturális és Inno-
vációs Minisztériumtól. ■

A homokos plázs, a tengerparti hangulat egyedülálló a Tisza    magyarországi szakaszán

1962-ben született. 1980-ban aktív 
sportolóként költözött Tiszakécskére, s 
egy helyi vállalkozás ügyvezetője volt, 
amely üzemanyag-kiskereskedelemmel, 
fuvarozással és szálláshely-szolgáltatás-
sal foglalkozott. 2002-től tagja a város 
képviselő-testületének, 2014 októbere 
óta pedig a Fidesz-KDNP jelöltjeként 
Tiszakécske polgármestere. Két felnőtt 
gyermeke és három unokája van.

Tóth János

A kisvasút igen népszerű a turisták körében

»A két termálfürdő jól 
megfér egymás mellett, 
széles közönségrétegeket 
fednek le, jól kiegészítik 
egymást.«
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A Pintér Művek a hazai fémipar meghatározó szereplője

A jelenleg mintegy 
130 munkavállalót 
foglalkoztató cég 
központja a Bács-
Kiskun vármegyei 
Kecel városában 
található, de Pak-
son is működik 

telephelye. A Pintér Művek fő tevékeny-
ségi köre a fémipar, azon belül is a fém-
megmunkálás és az egyedi fémipari 
termékek gyártása. A vállalat kiemelt 
hangsúlyt helyez arra, hogy alapvetően 
olyan munkákat vállaljon el, amelyek 
nem illeszkednek más cégek gyártási 
profiljába. 

Ennek megfelelőn alakította ki egyedi 
gépparkját: rendelkezik például víz- és 
lézervágóval, nagyméretű, CNC-vezér-
lésű horizontális és karusszel gépekkel, 
valamint hosszesztergával és portál-
maróval, élhajlítóval, fiber lézervágóval, 
saját fejlesztésű, szabadalmaztatott 
hegesztőberendezéssel, illetve korszerű 
betonkeverő állomással. 

A Pintér Művek mindig is a kihíváso-
kat kereste. Az alapítása óta változatlan 
a mottója: „Ön adjon feladatot, mi meg-
oldjuk, megtervezzük és kivitelezzük!”.

A cég legfontosabb tevékenysége az 
egyedi gépgyártás, ami kis darabszámú, 
súlyban, méretben vagy a megmunká-
lási folyamat miatt különleges munka-
darabokat jelent. Ezek közé tartoznak 
acélszerkezetek, nyomástartó berende-

zések, ipari csővezetékek, speciális nuk-
leáris hulladéktárolók, továbbá daruk és 
darupályák tervezése, gyártása, szerelé-
se, üzembe helyezése és karbantartása. 

A Pintér Művek 1995 óta vesz részt a 
kiégett fűtőelemek átmeneti tárolójának 
bővítési projektjeiben, amelyet a Radio-
aktív Hulladékokat Kezelő Kft. koordinál 
és felügyel. Mindezeken túl paksi kiren-
deltségük a Paksi Atomerőmű különféle 
karbantartási munkálataiban vállal fel-
adatot.

A gyártás mellett a vállalat saját ku-
tatásokat és fejlesztéseket is végez, ki-
emelten a környezetvédelem területén. 
Néhány éve új tevékenységbe kezdett: a 
cég keceli telephelyén kialakított külön 
üzemterületen az elektronikai hulladé-
kok környezetbarát feldolgozása zajlik, 
környezetkárosító anyagok felhasználá-
sa nélkül. A legújabb kutatási irány egy 
olyan technológia kifejlesztése, amely 
képes a hulladékok széles spektrumá-
nak szintén környezetbarát módon tör-
ténő energetikai hasznosítására.

A Pintér Műveket 1978-ban alapította – az egyik első magyarországi családi vállalkozásként 
– Pintér József (1944–2014). Az egykori kisüzem napjainkra immár az itthoni és a nemzetközi 
piacon is elismert nagyvállalattá fejlődött az elmúlt több mint 45 év során. 

Soltvadkert kerek születésnapot ünnepel

– Soltvadkert idén ünnepeli városi rangra eme-
lésének 30. évfordulóját. Minek köszönhette e 
címet a település 1993-ban?

– Ahhoz, hogy harminc évvel ezelőtt városi 
címet kapjunk, Soltvadkert infrastruktúrájának el 
kellett érnie egy bizonyos szintet. Az ilyen jelle-
gű beruházások a településen – egyebek mellett 
a vezetékes gázrendszer kiépítése, a csatornázás, 
a jó minőségű ivóvíz, és így tovább – addigra 
már megtörténtek. A városi rang elnyerése az 
infrastrukturális kiépítettség akkori fokának volt 
köszönhető. Az ilyen jellegű közműberuházások 
tovább folytatódtak, a csatornahálózat, illetve a 
csapadékvíz-elvezetési rendszer teljes körű meg-
valósításán immár túl vagyunk. 

– Napjainkban milyen egyéb fejlesztések tör-
ténnek Soltvadkerten?

– Olyan állami beruházások zajlanak, ame-
lyek érintik a várost. Elkezdődött a várost elke-

rülő közút építése. Ez rendkívül fontos nekünk, 
mivel az 53-as és 54-es főút települést átszelő 
közös szakaszának elviselhetetlenül nagy a ka-
mionforgalma. A tervek szerint az elkerülő út 
2024 végére készül el. Alapvetően érinti továbbá 
Soltvadkertet a Budapest–Belgrád vasútvonal 
fejlesztése, amelynek eredményeként egy óra 
alatt elérhető lesz Budapest. E két projekt befeje-
zése után, valahol az elkerülő út és a vasútvonal 
metszésében szeretnénk kialakítani egy ötven-
hektáros ipari parkot. Az előkészítő tanulmányok 
elkészültek, s várjuk a kormányzati döntést. 

– Milyen programmal készülnek a kerek 
születésnapra? 

– Szeptemberben a hagyományos szüreti 
fesztiválunk keretében ünnepeljük meg a har-
mincéves évfordulót, igen gazdag programkíná-
lattal, amelyek véglegesítése e pillanatban még 
nem fejeződött be.

– Mi várja a Soltvadkertre látogatókat?
– Turisztikai szempontból a legfontosabb 

értékünk a Vadkerti-tó és a borturizmus. A tele-

pülésen hat-hét, nagyon jó minőséget előállító 
borászat működik, turistacsalogató látványpin-
cékkel. Különösen a fehér- és a rozéborok te-
kintetében már ott vagyunk a hazai legjobbak 
között. Elsősorban e családi borászatok alapoz-
ták meg a soltvadkerti bor jó hírét. A Vadkerti-
tó lassan mélyülő, homokos parttal rendelkezik, 
ezért kisgyermekes családok számára ideális. A 
háborítatlan pihenés érdekében a fesztiváljellegű 
programokat nem a tóparton rendezzük meg, itt 
inkább sportcélú szabadidős programokat kíná-
lunk. Strandkézilabda- és strandfoci, valamint 
triatlonversenyeket. Tavaly volt például egy 
színvonalas nemzetközi tájfutó-verseny, s idén 
tervezünk alföldi ultramaraton versenyt is. 

Végezetül meg kell említenem, hogy Solt-
vadkert két keréken minden irányból elérhető, 
áthalad a városon az EuroVelo6 kerékpárút, így 
az egyre népszerűbb kerékpáros turizmusnak is 
ideális helyszíne az idén harmincéves város.

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.

A Duna–Tisza közén, a Kiskunsági 
Nemzeti Park szomszédságában 
fekvő kisváros nem csupán épített 
örökségeiről, borairól és pálinkái-
ról, legendás cukrászdájáról híres, 
hanem egyre kedveltebb turisztikai 
célpont. Temerini Ferenc polgármes-
terrel beszélgettünk.

A Vadkerti-tó melletti fogadóépület

1965-ben született Soltvadkerten. A 
Kertészeti és Élelmiszeripari Egyetemen 
diplomázott, majd elvégezte a Budapesti 
Corvinus Egyetemet, ahol közgazdasági 
szakokleveles mérnökképesítést kapott. 
2006 óta vesz részt a Bács-Kiskun Me-
gyei Közgyűlés munkájában. Három cik-
luson át önkormányzati képviselő, 2019 
óta Soltvadkert polgármestere.

Temerini Ferenc
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– Tavaly volt 25 éve annak, hogy Solt ismét 
megkapta a városi címet. Napjainkban milyen 
településfejlesztési beruházások erősítik meg 
ezt a rangot?

– Megítélésem szerint az utóbbi esztendők-
ben gyorsult fel Solton a fejlődés üteme, hozzá-
téve ehhez, hogy természetesen az egyes beruhá-
zásoknak pusztán az előkészítése is akár éveket 
vehet igénybe. Régi álmunk valósult meg azzal, 
hogy egymilliárd forintból felépült a multifunk-
cionális sportcsarnok, amely a sportesemények 
mellett kulturális rendezvények és szakmai 
konferenciák helyszíne is. Megtörtént a város-
központ rehabilitációja, amelyre a Zöld Város 
Program keretében nyertünk 500 millió forintot. 
Épült egy szolgáltatóház, valamint kialakítot-
tunk több mint száz parkolóhelyet. Az új bölcső-
dénk szeptember elsejétől fogadja majd a legki-
sebbeket. Körülbelül egymilliárd forintól újultak 
meg közútjaink, s 860 millió forintot nyertünk 
egy művelődési ház felépítésére, amelyre már 
kiírtuk a közbeszerzési pályázatot. A közeljö-
vőben szeretnénk a régi moziépületet felújítani, 
átalakítani egy ifjúsági házzá, megőrizve persze 
annak korábbi funkcióját is. A város Duna-parti 
szakaszát vonzóvá tesszük, valamint felújítjuk a 
tűzoltószertárat is. Minden középületünk ener-
giaigényét napelemes rendszer segíti, a fűtést 
pedig az egy megawattos erőművel oldjuk meg.

– Ön polgármesterré választásakor, 2019 
őszén, céljai megfogalmazásakor ötéves ön-
kormányzati ciklusban gondolkodott. Hol tar-
tanak a városstratégiai elképzeléseik megvaló-
sításában?

– A választási programomban az szerepelt, 
hogy szeretném, ha Solt élhetőbb város len-
ne. Úgy gondolom, hogy képviselőtársaimmal 
együtt sokat megvalósítottunk ebből, de termé-
szetesen még nem vagyunk az út végén. Fon-
tosnak tartjuk az ipari parkot, de abban is gon-
dolkodunk, hogy Solt kedvelt turisztikai úti céllá 
váljon. 

– Milyenek Solton a munkalehetőségek?

Hazánkban a napsütéses órák száma errefelé a legmagasabb, s ezt tetézi még a festői Duna-part, az egymást 
érő halastavak okán pedig a kisvárost mini Velencének is nevezik. Németh István polgármestert Solt mindennap-
jairól, kulturális és sportéletéről, látnivalóiról kérdeztük.

– Sokan ingáznak naponta Dunaújvárosba, 
ugyanakkor a helyi munkáltatók nehezen talál-
nak dolgozókat. Solt határában március végén 
kezdődött meg, mintegy tízhektáros területen az 
ipari park kialakítása, amely iránt az előzetes ér-
deklődés igen nagy, így reményeink szerint sok 
új munkahelyet teremtenek majd az oda betele-
pülő cégek. 

– Hogyan jellemezhető a kisváros kulturális 
és sportélete?

– Büszkék vagyunk a futballcsapatunkra és 
a nagy hagyományú Solti Atlétika Clubra, mely 
utóbbinak jó néhány szakosztálya, a kézilabdától 
a dzsúdón át a sakkig igen eredményes. Öt halas-
tavunknak köszönhetően a horgászegyesületek 
is jól prosperálnak. Ami pedig a város kulturális 
életét illeti, a környező települések irigyelnek 
bennünket amiatt, hogy az itteni lélekszámhoz 
viszonyítva a Vécsey Károly Művelődési Ház 
és Könyvtár mennyi rendezvényt szervez, ami 

mindenekelőtt az intézmény ambiciózus igaz-
gatójának, Farkas Beátának és munkatársainak 
köszönhető. Idén is nagy sikerük volt a Solti 
Tavaszi Napok programjainak, amelyekre sokan 
ellátogattak más településekről is. 

Ha minden igaz, a szőlőhegyünk hamarosan 
uniós védettség alá kerül, ugyanis 684 működő 
borospince található itt. A Solti Pincepörkölt 
Fesztiválra tavaly már több mint háromezren 
látogattak el.  

– Magazinunk olvasóit Solt milyen látniva-
lókkal, kikapcsolódási lehetőségekkel várja?

– A Duna-partunk számos élményt kínál. Év-
ről évre növekszik a strandolni vágyók száma, s 
a motorcsónak-jetski kikötő is egyre népszerűbb. 

Tavasztól késő őszig zajlanak a pusztaprog-
ramok a Révbéri Lovascentrumban és annak 
környékén, ahová sok külföldi buszos turistacso-
port érkezik. Érdemes felkeresni a közelben lévő 
Teleki-kastélyt és a hozzá tartozó 12 hektáros ős-
parkot. Itt, Solton pedig minden a Vécsey család-
ról szól, hiszen az aradi vértanú Vécsey Károly 
itt töltötte a gyermekkorát. Nevét több közintéz-
ményünk őrzi, viseli. Egyre több a szálláslehető-
ség, amelyre növekszik az igény, többek között 
azért, mert Solton áthalad az EuroVelo6 kerék-
párút. Ennek okán a kerékpárutunkat kiépítettük 
Akasztóig, így most már egészen az országhatá-
rig el lehet tekerni. Érdemes ellátogatni hozzánk, 
és persze nem csupán két keréken. ■

Solt élni kíván a természeti adottságaival

56 éves, tősgyökeres solti lakos. A 
dunaföldvári Magyar László Gimnázi-
umban érettségizett, majd a Debrece-
ni Agrártudományi Egyetem hódme-
zővásárhelyi karán szerzett diplomát. 
Két felnőtt fiú édesapja. 2019 őszétől 
Solt város polgármestere, előtte pedig 
három cikluson keresztül képviselő-
ként vett részt a helyi önkormányzat 
munkájában.

Németh István

A Solti Szüreti Fesztivál szeptember közepén a város legnagyobb kulturális rendezvénye

A Mária Neve-templom  A református templom a 18. század végén épült

fotók: gál zoltán - puszta fotó



– Hazánk egyik szellemi fővárosának is nevezik a Lakitelek Népfőisko-
lát. Mi predesztinálja erre az intézményt?

– A Népfőiskola Alapítvány több mint három évtizede működik. 
Az 1991 őszén alapított Lakitelek Népfőiskola munkáját 2003-ban 
Magyar Örökség Díjjal ismerték el. 

Az európai rangú konferenciák és tudományos tanácskozások 
mellett világviszonylatban is kiemelkedő kiállításoknak és irodalmi 
dokumentumtárnak is otthont ad az intézmény. Nagyszerű szelle-
mi közösség jött létre a főiskola körül, amely az esztendők során 
egyre erősödött. 

A Népfőiskola Alapítvány 2000-ben a tulajdonjogot átadta a 
Szeged–Csanádi Püspökségnek, míg az alapítvány az intézmény 
vagyonkezelője maradt. 2013-ban az öthektáros területen fekvő 
Népfőiskola a kormányzat segítségével megkezdte fejlesztéseit, s 
mostanra 25 hektáros Hungarikum Ligetté nőtte ki magát. 

– 30 milliárd forintos állami támogatással valósították meg a 
Hungarikum Ligetet. Kérem, mutassa be az így létrejött komplexumot!

– A Hungarikum Liget, leánykori nevén a Népfőiskola  mottója 
„Ahol nem csak a víz gyógyít”. Ennek megfelelően alakítottuk ki 
szolgáltatásainkat, amelyek több korosztály számára nyújtanak 
egyidejűleg aktív programokat, kikapcsolódási és feltöltődési le-
hetőségeket.

Két éve nyitottuk meg a Ligetszépe Gyógyászatot, ahol a biz-
tonsági előírások betartása mellett fogadjuk a kezelésre váró ven-
dégeket a legkülönfélébb balneoterápiás (iszappakolás, súlyfürdő, 
szénsavfürdő, víz alatti vízsugármasszázs) és számos hidroterápiás, 
fizikoterápiás és mozgásterápiás kezeléssel, melyeket orvosi rendel-
vényre, tb-támogatottan is igénybe tudnak venni.

Elkészült és télen-nyáron várja vendégeit a Gabriella Gyógy- és 
Strandfürdő. A nyitott gyógyfürdő – a sportpályák széles választé-
ka mellett – színes időtöltést biztosít minden korosztálynak. Talál-
ható itt csúszdás gyermekmedence, tágas vízijátszótér, szabadtéri 
kondipark, Kneipp-taposó és két különböző hőmérsékletű gyógy-

vizes ülőmedence számos élményelemmel. A gyógymedencék 
töltővizét a Népfőiskola Alapítvány saját gyógyvízkútja adja, 

melynek nátrium-hidrogén-karbonátos gyógyvize bizo-
nyítottan kedvező hatású kopásos ízületi bántalmak 

esetén.

– Milyen egyéb programokat, látnivalókat kínál a Hungarikum Liget?
– Aktív pihenésre ad lehetőséget a fedett Vaspatkó Lovarda, a 

Gyarmati Dezsőről elnevezett fedett uszoda és szabadstrand, va-
lamint a Nimród Szabadidő és Footgolf Park, ahol egyénileg vagy 
csapatokban mérhetik össze tudásukat az idelátogatók.

Az elmúlt években három kiállítóházzal, illetve kiállítótérrel bővült 
a Lakitelek Népfőiskola.

A Kácsor tanyában két kiállítás tekinthető meg. A Botz Teremben 
helytörténeti kiállítás, a Pálinka Zugban a tiltott pálinkafőző eszkö-
zöket bemutató tárlat és a helytörténeti kiállítás tárgyi eszközei mel-
lett interaktív felületek is várják a látogatókat.

A Bibliaház hazánkban egyedülálló módon állít emléket a Szent-
írásnak. Az épületben található a régi bibliák és szentírások kiállí-
tótere. Emellett Bibliaházunkban minden látogatónak lehetőséget 
biztosítunk arra, hogy kézírással lemásoljon egy sort a Szentírásból, 
amit egy könyvjelzőn ajándékba megkap.

A Hungarikum Kiállítóházunk  mottója: „Magyarok égen és földön”. 
Az épület négy interaktív egységből áll, vendégfogadó előtérből, csil-
lagnéző planetáriumból, a Hungarikumok Csarnokából, amelyet kö-
rülölel egy öt részből álló, Géniuszok nevet viselő kiállítótér.

A Liget legújabb ékköve a 2022 őszén megnyílt négycsillagos 
superior Hungarikum Hotel. A 160 férőhelyes, négy lakosztállyal,  ká-
vézóval, étteremmel, játszószobával, konferenciateremmel ellátott 
hotel közvetlen átjárást biztosít a Gabriella Gyógy- és Strandfür-
dőbe. Díszkertjében szökőkút, játszótér és teniszpálya várja a ven-
dégeket.

– Napjainkban, valamivel több mint 30 évvel az alapítás után ho-
gyan fogalmazható meg a népfőiskola küldetése?

– Küldetésünk az eltelt három évtized alatt semmit sem válto-
zott. Megőrizni kulturális és nemzeti örökségünket, erősíteni a ma-
gyar nemzet erkölcsi és szellemi gyarapodását. Ennek szellemében 
hirdetjük meg táborainkat, kollégiumi képzéseinket, vetélkedőinket, 
konferenciáinkat. Szolgáltatási palettánk sokszínű, ezért, kérem, 
keressék fel honlapunkat: www.hungarikumliget.hu, és kövessék 
Facebook-oldalunkat: www.facebook.com/hungarikumliget/.

S persze ne feledjék: Hungarikum Liget, ahol nem csak a víz 
gyógyít!

A teljes interjú a www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.

Hungarikum Liget 
– A magyar értékek kikötője

varázslatos sokszínűség várja mindazokat, akik ellátogatnak lakitelekre, a Hungarikum ligetbe, koráb-
bi nevén a népfőiskolára. Magyarország e fontos szellemi központja kiemelt kulturális értékünk, és egy-
úttal egészségturisztikai szempontból is meghatározó helyszíne a kárpát-medencének. kérdéseinkre 
Molnárné dr. lezsák anna, a népfőiskola igazgatóhelyettese válaszolt. 
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Lajosmizse harminc éve kapott városi rangot

– Az önkormányzat 2025-ig érvényes gazdasági 
programja, Lajosmizse adottságainak ismereté-
ben milyen fejlesztési terveket fogalmazott meg, 
s napjainkig mi valósult meg közülük?

– Az elmúlt években az önkormányzat igen 
jelentős pályázati pénzeket tudott lehívni olyan 
célok megvalósítására, amelyek egytől egyig La-
josmizse fejlődését szolgálták. Ezek között első 
helyen az intézményfejlesztések álltak. Kilenc 
tantermes iskola épült, tavaly szeptemberben ad-
tuk át az új bölcsődét, megújult a művelődési ház 
színháztermének nézőtere, világítás- és hang-
technikája, s korszerűbb lett az épület fűtése. 

A közelmúlt egyik legnagyobb beruházása 
során, a 860 millió forintos TOP Pluszos pályá-
zatunk sikerének köszönhetően megvalósulha-
tott a városközpont szebbé tétele. Megújult az 
Iskola-tó környéke, a Központi Park, a Városház 
tér. Kiülőkkel, játszótérrel, sétautakkal, szökő-
kutakkal, fásítással, növénytelepítéssel tettük 
élhetőbbé, szebbé környezetünket. Egyébként 
ebből a forrásból sikerült felújítanunk a piacot is, 
amely így az árusok és a vásárlók nagy örömére 
fedetté vált. 

– Az előző kérdést folytatva, az idei és a kö-
vetkező évben várhatóak-e olyan további beru-
házások, amelyek még szebbé, még élhetőbbé 
teszik a várost? 

– Az Élhető települések program keretében 
benyújtott nyertes pályázatunk további fejleszté-
seket is lehetővé tesz. Tervezzük például egy tó 

körüli futópálya kialakítását, egy rolleres-bicik-
lis pumpapálya megépítését a gyerekek számára. 

Még szebbé szeretnénk tenni a város közpon-
ti részeit, a településképet. Felújítjuk a Kodály 
Zoltán utcát, s várhatóan idén ősszel elkezdődik 
a Régi Városháza teljes körű rekonstrukciója, s 
az épület kiállítóhelyként működik majd. Terve-
ink szerint tornaszobával bővül a Rákóczi utcai 
óvoda, és megtörténik az egészségház teljes 
energetikai felújítása. Pályáztunk és nyertünk a 
Széchenyi utca egy részének a felújítására is. 

– A lajosmizsei családok megtalálják a szá-
mításaikat? Helyben tarthatók-e a fiatalok? 

– Kétségkívül tapasztalható Kecskemét és 
Budapest elszívó hatása, ám az elmúlt években 
sokan költöztek hozzánk s telepedtek le Lajos-
mizsén. A munkáltatók tárt karokkal várják őket, 
a kulturális és szórakozási lehetőségek helyben 
is adottak, de közel van Kecskemét és Budapest 
is. Lajosmizse lakosságszáma az elmúlt tíz év-
ben mintegy hat-hétszáz fővel gyarapodott. Ma 
már az eladásra kínált házak hamar vevőkre ta-
lálnak. 

– Milyenek a turisztikai lehetőségei Lajos-
mizsének? 

– Úgy gondolom, és szerencsére tapasztalom 
is, hogy turisztikai szempontból Lajosmizse 
„feljövőben van”. Ha az itteni híres citromültet-

vényen Szedd magad! akciót hirdetnek, akkor 
azokon a napokon sok százan érkeznek hoz-
zánk kifejezetten ebből a célból. Sőt máskor is 
felkeresik buszos turistacsoportok az ültetvényt 
pusztán azért, hogy megcsodálják. Március 15-
én avattuk fel, kapcsolódva a bicentenáriumhoz, 
Petőfi Sándor egészalakos bronzszobrát. 

Öt horgásztó várja a pecázást kedvelőket. 
Több olyan jeles vendéglátóhellyel büszkélked-
hetünk, amelyek egyúttal kedvelt rendezvény-
helyszínei cégeknek, szakmai konferenciáknak, 
sőt valóságos „esküvői turizmus” tapasztalható a 
csárdáknak, rendezvényházaknak köszönhetően 
Lajosmizsén. Szeptember elsején lesz 30 éves a 
város. Erre a születésnapra sok kulturális prog-
ramot fűzünk fel koncertekkel, kiállításokkal, 
meglepetésrendezvényekkel. ■

A vármegye határán, a Duna–Tisza 
közi homokhátság északi részén 
fekvő város mai lakóinak többsége 
büszkén vallja, hogy a hajdani jász-
sági telepesek leszármazottja. Basky 
András polgármestert a már megva-
lósult és az éppen folyamatban lévő, 
Lajosmizse töretlen fejlődését elő-
mozdító beruházásokról kérdeztük.

Lajosmizsén született 1959-ben. A 
tanítóképző főiskolát Esztergomban 
végezte el, majd közoktatási vezető 
szakirányú diplomát szerzett a Buda-
pesti Műszaki és Gazdaságtudományi 
Egyetemen. Tanított Táborfalván és a 
szülővárosában is. 14 évig volt a helyi 
Általános Iskolai Kollégium igazgatója. 
2006 óta Lajosmizse polgármestere. 
Hobbija a kertészkedés.

Basky András

A város központjában található Iskola-tó és környéke nagyszerű helyszín a kikapcsolódásra, pihenésre
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Four Points by Sheraton
Kecskemét Hotel és Konferenciaközpont

6000 Kecskemét, Izsáki út 6.
T 0036 76 888 500 

Email: sales@fourpointskecskemet.com
Web: www.fourpointskecskemet.hu

UTAZÁS, KÉNYELEM, ÉLMÉNY

10 éves jubileumát ünnepli a kecskeméti hotel

A nemzetközi standardok elvárásai eleve nagyon magasak,
emellett folyamatos innovációval, a vendégigények kiemelt
figyelemmel követésével igyekszik a szálloda kiemelkedni a
versenytársak közül. 
A Four Points by Sheraton Kecskemét Hotel a világ egyik
legelterjedtebb lojalitás programja, a Marriott Bonvoy tagja. 
 

Mindig a legjobbat

A szállodát fenntartó cég humánpolitikájának
mozgatórugója a vállalati és emberi értékek
összehangolása. A hotel számára fontos a példamutatás a
társadalmi szerepvállalás területén, elismert szerepet vállal
a térség szakmai utánpótlás képzésében is.

Magyarország első Four Points szállodája

2013. 05. 06. Kecskemét legnagyobb négycsillagos
szállodája egy konferenciaközponttal kiegészülve nyitotta
meg kapuit. A 2014-ben Építészeti Nívódíjjal is kitüntetett
épület a KÉSZ Csoport beruházásában valósult meg, a
hotelt saját tervek alapján készítették, az épület-együttes
koncepciója a célközönség igényeihez igazodott.
 

Ahol elegancia és üzlet találkozik

A Four Points by Sheraton Kecskemét Hotel és
Konferenciaközpont - a Marriott szállodalánc tagja - a város
egyik legforgalmasabb utcájában, az Izsáki úton található.
A 136 szobás szálloda üzletemberek kedvelt szálláshelye, a
térség meghatározó rendezvény- és konferenciaközpontja,
valamint a városba látogató turisták, sportolók kedvelt
célpontja.
 

Magas minőség, elérhető áron

Minden, amire Önnek szüksége lehet, megtalálja magas
színvonalon. Udvarias kiszolgálás, kényelmes, hangulatos
szobák, gazdag büféreggeli, Bistorant étterem hazai és
nemzetközi kínálattal, egész nap nyitva tartó fitness terem,
exkluzív spa részleg várja a vendégeket.

FOUR POINTS BY SHERATON KECSKEMÉT

Jubileumi ajánlatunk
Foglaljon május 1-31 között 

és mi további 10% kedvezményt
biztosítunk kedvezményes

csomagajánlatainkból, melyeket
tekintsen meg a honlapon.

P o r T r É

Kecskeméten született 1947-ben. 
Szülővárosában érettségizett a 
Bányai Júlia Gimnáziumban, 
majd felvételt nyert a Színház- és 
Filmművészeti Főiskolára, ahol 
1970-ben diplomázott. A főisko-
lán Várkonyi Zoltán osztályába 
járt, többek között Sunyovszky 
Szilviával, Kern Andrással és 
Verebes Istvánnal. 37 éven át, 
2007-ig a Madách Színház szín-
művésze, 2007 és 2012 között a 
Soproni Petőfi Színház társula-
tának, majd három évig a József 
Attila Színház tagja, 2010-től a 
Turay Ida Színházban is játszott. 
2000-től 2014-ig a Magyar Tánc-
művészeti Főiskola docense, a 
színészi játék tanára.

Rendkívül gazdag színészi 
pályája során szinte nincsen 
olyan karakter, amelyet nem for-
mált meg. Számtalan nagyjáték- 
és tévéfilmben szerepelt. Jászai 
Mari- és Kossuth-díjas, érdemes 
művész.

1975 óta él boldog házasság-
ban Huszti Péter Jászai Mari- és 
Kossuth-díjas, kiváló művésszel. 
Mindketten tagjai a Magyar Mű-
vészeti Akadémiának.

– Arra kérem, hogy meséljen a Kecskeméten töltött 
évekről, a gyermekkoráról…

– Egészen pici korom óta a versek bűvöletében él-
tem és élek a mai napig is, el tudnám mesélni az élete-
met általuk, segítségül hívva kedves költőimet. Kezd-
ve Petőfi Sándorral, hiszen: „Hírös város az aafődön 
Kecskemét, / Ott születtem, annak öszöm könyerét.” 
A színház szintén igen korán magával ragadott, mind-
össze négyévesen már szerepeltem a Kecskeméti Ka-
tona József Színház színpadán. 

Az általános iskolában az egyik tanárnő, Irma néni 
jó érzékkel vette észre rajtam az effajta vonzódáso-
mat, s tartott ez tovább a gimnáziumi évek alatt is, 
szívesen szerepeltem szavalóversenyeken, iskolai 
ünnepélyeken. 

Amikor édesapám korai halála után a két lánytest-
véremmel az édesanyámra maradtunk, a nagyapám, 
aki gyógypedagógus volt, jó irányba igazgatta a lépé-
seimet, édesanyám persze nemkülönben. 

Gyermekkoromban Kecskeméten nagyon sokat 
jártam színházba, láthattam ott mások mellett Sze-
gedi Erikát, Moór Mariannt, Koncz Gábort, ugyanis 
akkoriban a frissdiplomás színészeknek két évadot 
kötelező volt vidéken tölteniük.

– Milyen emlékei vannak a főiskoláról, illetve a 
pályakezdésről?

– Szerencsém volt, mivel elsőre felvettek a Szín-
ház- és Filmművészeti Főiskolára, ahol Várkonyi 
Zoltán növendéke lettem. Nálam minden nagyon 
szerencsés módon alakult, mert nagyszerű osztályba 
kerültem, ahol egymást rendeztük, bátorítottuk, ins-
piráltuk. Másodéves koromban már főszerepet játsz-
hattam a Madách Kamarában, Tolsztoj Rakéta című 
drámájában Dását alakíthattam. A pályám, hál’ isten, 

azóta is töretlen. Ugyan öt éve nem vagyok már társu-
lati tag, ám sűrűn fellépek önálló estemmel. 2017-ben 
Szabó Magda emlékére állítottam össze az Abigél 
titkai című előadást. Most éppen egy következő ön-
álló esten dolgozom, amellyel ősztől szeretnék útnak 
indulni az országban. Úgy tűnik, egy kicsit rólam fog 
szólni… Önéletrajzi könyv helyett ez az előadás lesz 
az én vallomásom. Mesében állunk, csoda-kertben 
lesz a címe, amely verssort Szabó Lőrinctől vettem 
kölcsön. Úgy gondolom, hogy a színész a pályája so-
rán mindvégig mesében áll egy csoda-kertben.

– Melyek voltak a színészi pálya meghatározó 
szerepei?

– Nem tudok, és nem is szeretnék szerepeket ki-
emelni. Szerencsés voltam, a Jóisten mindvégig a te-
nyerén hordott, hiszen 1969-től, az első, már említett 
főszereptől kezdve egy pillanatig sem unatkozhattam. 
Itt, ebben a szobában, ahol most ülünk, megszámlál-
hatatlan DVD-lemez sorakozik a polcokon. Több 
mint hetven színpadi és száznál is több filmszerep 
emlékei. Nagyon boldog embernek és nagyon boldog 
színésznek gondolom magam. És persze a mai napig 
szüntelenül szövögetem az újabb és újabb terveimet. 

– Korábban gyakran hazalátogatott Kecskemét-
re. A mai napig tart kapcsolata a szülővárosával?

– Végtelenül büszke vagyok a szülővárosomra, 
amelynek néhány éve tiszteletbeli polgára lettem, ami 
igazi meglepetés volt számomra. Édesanyám már 
nem él, a húgom Szegeden lakik, ám amikor őt in-
dulok meglátogatni, mindig megállok Kecskeméten. 
Elmegyek a temetőbe szüleim sírjához, és gyakran 
találkozom a barátnőimmel, a régi osztálytársaimmal. 
Az önálló estemet is legelőször Kecskemétre vittem 
haza bemutatni. ■

Magyar színésznek lenni  
egyszerre küldetés és rang

Piros Ildikó

Az MMA-n tartott székfoglaló előadása után húgával, Györgyivel Huszti Péterrel gyakran szerepelt együtt színpadon és más fellépéseken

Mielőtt az első kérdésünket föltennénk, Piros Ildikó Márai Sándort idézi: „Mutasd 
fel a szépet, mint pap az ostyát, és olyan hittel mutasd fel, hogy hinni tudjanak 
benne, mert a szép nem meddő eszmény, hanem az élet legnagyobb erőfeszíté-
se. Ha megtelik lelkünk a szépség, az arány és az igazság vágyával, tisztábban 
látjuk sorsunkat.”

fotó: szabados zsuzsanna



Four Points by Sheraton
Kecskemét Hotel és Konferenciaközpont

6000 Kecskemét, Izsáki út 6.
T 0036 76 888 500 

Email: sales@fourpointskecskemet.com
Web: www.fourpointskecskemet.hu

UTAZÁS, KÉNYELEM, ÉLMÉNY

10 éves jubileumát ünnepli a kecskeméti hotel

A nemzetközi standardok elvárásai eleve nagyon magasak,
emellett folyamatos innovációval, a vendégigények kiemelt
figyelemmel követésével igyekszik a szálloda kiemelkedni a
versenytársak közül. 
A Four Points by Sheraton Kecskemét Hotel a világ egyik
legelterjedtebb lojalitás programja, a Marriott Bonvoy tagja. 
 

Mindig a legjobbat

A szállodát fenntartó cég humánpolitikájának
mozgatórugója a vállalati és emberi értékek
összehangolása. A hotel számára fontos a példamutatás a
társadalmi szerepvállalás területén, elismert szerepet vállal
a térség szakmai utánpótlás képzésében is.

Magyarország első Four Points szállodája

2013. 05. 06. Kecskemét legnagyobb négycsillagos
szállodája egy konferenciaközponttal kiegészülve nyitotta
meg kapuit. A 2014-ben Építészeti Nívódíjjal is kitüntetett
épület a KÉSZ Csoport beruházásában valósult meg, a
hotelt saját tervek alapján készítették, az épület-együttes
koncepciója a célközönség igényeihez igazodott.
 

Ahol elegancia és üzlet találkozik

A Four Points by Sheraton Kecskemét Hotel és
Konferenciaközpont - a Marriott szállodalánc tagja - a város
egyik legforgalmasabb utcájában, az Izsáki úton található.
A 136 szobás szálloda üzletemberek kedvelt szálláshelye, a
térség meghatározó rendezvény- és konferenciaközpontja,
valamint a városba látogató turisták, sportolók kedvelt
célpontja.
 

Magas minőség, elérhető áron

Minden, amire Önnek szüksége lehet, megtalálja magas
színvonalon. Udvarias kiszolgálás, kényelmes, hangulatos
szobák, gazdag büféreggeli, Bistorant étterem hazai és
nemzetközi kínálattal, egész nap nyitva tartó fitness terem,
exkluzív spa részleg várja a vendégeket.

FOUR POINTS BY SHERATON KECSKEMÉT

Jubileumi ajánlatunk
Foglaljon május 1-31 között 

és mi további 10% kedvezményt
biztosítunk kedvezményes

csomagajánlatainkból, melyeket
tekintsen meg a honlapon.



Folyamatosan nyíló karrierlehetőségek!
Új technikusi és mérnöki állások.

Beszállsz? 
Gyárbővítés.

mercedesgyarkarrier.hu


